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 Podsumowanie kadencji burmistrza

W Rozmowa
Mija pięć lat kadencji samorządów. Końcówka roku to do-
bry moment na podsumowania. W ogniu pytań stawiamy 
więc samego burmistrza. Pytamy i o sukcesy, i porażki, a na 
deser o plany na 2024 rok.

a str. 2-3

 Dodatek sołecki: Tylewice

W Rozmowa
Z sołtysem Tylewic panią Marią Frąckowiak rozmawiamy o tym, jak 
sołectwo zmieniło się na przestrzeni ostatnich lat i jakie jeszcze są 
plany dla miejscowości na następne lata. Będzie też trochę o bo-
lączkach mieszkańców i o tym, co dobrego działo się w tym roku. 

a str. 11

CKiR uchyla rąbka tajemnicy

W Rozmowa
Ostatnie miesiące przyniosły duże zmiany w Centrum Kultury 
i Rekreacji we Wschowie. O tym, jakie plany ma nasza jednost-
ka zarządzająca w gminie kulturą i sportem rozmawiamy z Ar-
turem Obuchowiczem, dyrektorem tej placówki. 

a str. 20-21

    
   W ten świąteczny czas …  
Od początku grudnia świąteczny klimat panuje już na ulicach Wschowy. Rynek, skwer w centrum, 
pomosty w Lginiu i park Wolsztyński wraz z miejskimi ulicami rozbłysły kolorowymi iluminacjami.  
W ostatnią niedzielę spotkaliśmy się także na tradycyjnej już wigilii miejskiej, gdzie przy 
dźwiękach kolęd, zapachu barszczu i płomieniu Betlejemskiego Światła Pokoju składaliśmy 
sobie wszyscy życzenia.  
W tym roku zaprosiliśmy także mieszkańców do ekoakcji – choinka za elektroodpady. 
Burmistrz Konrad Antkowiak wraz z prezesem Stena Recycling Oddział we Wschowie 
Krzysztofem Niedzielskim rozdawali na rynku choinki prosto z Nadleśnictwa Włoszakowice. 
Dziękujemy za Wasz duży odzew na naszą zbiórkę. 
 
a str.  13
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Inwestycja Gminy Wschowa

Nowy Żłobek „Maluch+” we Wschowie

C
ałkowita kwota dofinan-
sowania wynosi ponad 
1 380 000 zł. Z tej sumy, 
aż ponad 1 219 000 zł 

pochodzi z Krajowego Programu 
Operacyjnego, stanowiąc wsparcie 
bezzwrotne. Dodatkowe 164 000 zł 
pochodzi z bezzwrotnego wspar-
cia z budżetu państwa i zostanie 
przeznaczone na finansowanie 
podatku VAT. Pozostałą brakującą 
kwotę ponad 115 900 zł zapewni 
Gmina Wschowa, z myślą o zapew-
nieniu jak najlepszych warunków 
dla najmłodszych mieszkańców. 
Rozpoczęcie realizacji zadania pla-
nowane jest w ramach projektu 
„Maluch+”.
Szczególnie istotne jest w tym pro-
gramie zobowiązanie do zapew-
nienia funkcjonowania nowych 
miejsc opieki żłobkowej przez 
okres 36 miesięcy. W tym 
celu planowane jest zawar-
cie odrębnej umowy na do-
finansowanie funkcjonowa-
nia tych miejsc. Zapewni to 
stabilność i ciągłość opieki, 
co jest kluczowe dla rodzin 
korzystających z usług żłob-
ka.
Rozbudowa infrastruktury 
opieki nad dziećmi to bar-
dzo potrzebna inwestycja. 
Nowy żłobek we Wschowie 
nie tylko umożliwi rodzicom 
aktywne uczestnictwo w ży-
ciu zawodowym, ale także 
stworzy warunki rozwoju 
dla najmłodszych obywateli 
gminy. 

Gmina Wschowa podjęła 
ważną decyzję. Planowane 
jest otwarcie nowego 
żłobka, który ma zapewnić 
opiekę dla 34 dzieci. 

Pomieszczenia w budynku SP nr 3 zostaną przystosowane  
na miejski żłobek.

Hanna Knaflewska-Walkowiak,  
Przewodnicząca Rady Miasta we Wschowie

Szanowni Mieszkańcy,

zbliża się kolejny rok pełen nadziei, wyzwań i możliwości. Z okazji nadchodzącego Nowego Roku 
chciałbym złożyć Wam wszystkim najserdeczniejsze życzenia. Niech rok 2024 przyniesie Wam wiele 
radości, zdrowia i spełnienia marzeń.

Dziękuję Wam za zaangażowanie, poświęcenie i współpracę, które sprawiły, że nasza gmina rozwija się  
i staje się jeszcze lepszym miejscem do życia.

W nadchodzącym roku pragnę życzyć Wam wszystkim samych sukcesów zarówno w życiu osobistym,  
jak i zawodowym.  

Niech Nowy Rok będzie pełen szczęścia, pomyślności i spełnionych marzeń.

Konrad Antkowiak  
Burmistrz Miasta i Gminy Wschowa
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Najmłodsi mieszkańcy Siedl-
nicy mogą już bawić się na 

nowym placu zabaw, który, na 
wniosek mieszkańców i pani soł-
tys Agnieszki Nachaj, powstał na 
terenie boiska Avia Siedlnica. 

Mamy wykonawcę na 
ścieżkę do Lginia! Burmistrz 
Konrad Antkowiak podpisał 
umowę z firmą Exalo 
Drilling Spółka Akcyjna z 
Piły, która to wyceniła prace 
na 4 833 516,73 zł

Z
adaniem wykonawcy będzie 
zaprojektowanie i wybu-
dowanie ścieżki rowerowej 
wzdłuż drogi wojewódzkiej 

nr 305, biegnącej od Wschowy do 
Lginia.  Inwestycje podzielono na trzy 
etapy. Najbliższe prace to powstanie 
ponad 5 km ścieżki:
1. Od połączenia z istniejącą ścieżką 
rowerową za rondem do końca No-
wej Wsi
2. Od początku Nowej Wsi do końca 
Hetmanic.
Inwestycja dofinansowana jest z 
Rządowego Funduszu Polski Ład 
Program Inwestycji Strategicznych 
w kwocie 4 500 000 złotych. 
Dotychczas jedyną ścieżką rowe-
rową z prawdziwego zdarzenia był 
odcinek łączący Wschowę z Dębową 
Łęką. Burmistrz Konrad Antkowiak 
wskazuje, że budowa tras dla rowe-
rzystów jest jednym z ważniejszych 
postulatów inwestycyjnych, jaki 
zgłaszają mieszkańcy, dlatego też 
uwzględniono to w obowiązującej 
Strategii Miasta i Gminy Wschowa 
na lata 2020 – 2025. I sukcesywnie 
zmierzamy do realizacji tych posta-
nowień. 

Inwestycja Gminy Wschowa

SIEDLNICA Z NOWYM  
PLACEM ZABAW

Wartość tego miejsca 
wyniosła 

48 000 zł 
Radość dzieci jest 
oczywiście dla nas 
bezcenna!

Inwestycja Gminy Wschowa

W końcu bezpiecznie  
rowerem do Lginia

Stadion miejski przy ul. Sporto-
wej we Wschowie przechodzi 

obecnie gruntowną renowację, 
która ma na celu nie tylko popra-
wę estetyki, ale przede wszyst-
kim stworzenie doskonałych wa-
runków dla uprawiania sportu. 
Realizowane zadanie obejmuje 
renowację murawy oraz wyko-
nanie nowoczesnej instalacji na-
wodnienia boiska sportowego, 
co sprawi, że miejsce to stanie się 
jeszcze bardziej atrakcyjne dla 
miłośników sportu.
W ramach prac renowacyjnych wy-
konawca zadba o każdy detal, ma-
jąc na uwadze optymalne warunki 
dla trawiastej nawierzchni boiska. 
Począwszy od badania gleby, obej-
mującego analizę chemiczną pH 
czy zasolenia, aż po zaawansowa-
ne metody pielęgnacji, prace te są 
kompleksowe i zorientowane na 
uzyskanie jak najlepszych efektów.
Aeracja głęboka liniowa o głębo-
kości min. 25 cm, frezowanie darni, 
piaskowanie piaskiem płukanym, 
aeracja pionowa, dosiew szczeli-
nowy nasion trawy oraz nawoże-
nie – to tylko niektóre etapy prac, 
które przyczynią się do stworzenia 
doskonałej murawy. Cały proces 

zabezpieczony zostanie włókniną, 
która chronić będzie nasiona trawy 
do momentu ich skiełkowania, za-
pewniając tym samym optymalne 
warunki dla wzrostu.
W kolejnym etapie boisko zostanie 
wyposażone w nowoczesną instala-
cję nawodnienia. Podziemna insta-
lacja zraszaczy z kontrolerem oraz 
linia dosyłowa wodna z istniejącej 
studni głębinowej zagwarantują 
stałe dostarczanie wody, co będzie 
kluczowe w utrzymaniu doskonałe-
go stanu murawy przez cały sezon.
Po zakończeniu głównych prac nie 
zapomniano również o odpowied-

nich działaniach pielęgnacyjnych. 
Aeracje, dosiewy, opryski, wysiew 
nawozów, piaskowanie – to ele-
menty, które zapewnią trwałą i 
efektywną ochronę murawy, spra-
wiając, że boisko będzie gotowe 
na lata intensywnego użytkowa-
nia.
Cały ten kompleksowy proces re-
nowacyjny nie tylko poprawi wa-
runki gry dla zawodników, ale tak-
że stworzy doskonałe miejsce dla 
kibiców, którzy z pewnością będą 
mogli cieszyć się pięknem nowe-
go, zmodernizowanego stadionu 
miejskiego we Wschowie. 

Inwestycja Gminy Wschowa

NOWA ODSŁONA STADIONU MIEJSKIEGO WE WSCHOWIE
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Z JAKICH INWESTYCJI ZREALI-
ZOWANYCH W CIĄGU OSTAT-
NICH 5 LAT JEST PAN NAJBAR-
DZIEJ ZADOWOLONY?
KONRAD ANTKOWIAK: Zrealizo-
wane inwestycje, czyli rewitaliza-
cja parku Wolsztyńskiego czy bu-
dowa nowego zespołu pomostów 
w Lginiu. To są właśnie zadania, z 
których wschowianie odczuwają 
dumę, chwalą się nimi swoim zna-
jomym czy rodzinie spoza miasta i 
jestem przekonany, że będą z nich 
licznie korzystać. Bardzo cieszą 
mnie prace, jakie toczyły się przy 
ulicy Wolsztyńskiej we Wschowie: 
najpierw przebudowa ulic przy 
I Zespole Szkół i Szkole Podsta-
wowej nr 2, budowa parkingu na 
nieużytku, który znajdował się 
przy przepompowni gazu, i osta-
tecznie przebudowa dużego par-
kingu przy pawilonach handlo-
wych. To spowodowało, że wraz 
z doświetleniem sześciu przejść 
dla pieszych w tej okolicy, rewi-
talizacją parku Wolsztyńskiego i 
zaplanowaną przebudową ulic na 
osiedlu Jagiellonów, ta część mia-
sta zmieniła się przez 5 lat chyba 
najbardziej. Do inwestycji infra-
strukturalnych w mieście, które 
tak mocno zmieniły obraz okolicy, 
zaliczyć trzeba przebudowę ulicy 
17. Pułku Ułanów i łącznika z ulicą 
Polną. 

A POZA MIASTEM W GMIN-
NYCH SOŁECTWACH?
K.A.: Prócz zadań realizowanych 
w mieście za sukces uważam 
też to, co działo się na wsiach. 
Na przykład rozbudowa boiska 
sportowego w Przyczynie Gór-
nej, które od tego czasu stało się 
miejscem integrującym nie tylko 
mieszkańców wsi, ale bardzo wie-
le grup ze Wschowy korzysta z tej 
nowej przestrzeni do organizacji 
swoich wydarzeń. 
Gminne inwestycje na terenach 
wiejskich to również budowa sie-
ci kanalizacyjnej do Konradowa. 
Proszę uwierzyć, że w przypadku 
gminy, w której większość wsi nie 
posiada dostępu do kanalizacji, 
jest to pierwsza nowa nić kana-
lizacyjna wychodząca z oczysz-
czalni ścieków od ponad 10 lat. To 
pokazuje, jak wiele jeszcze przed 
nami i jestem przekonany, że w 
najbliższym czasie uda się nam 
rozbudować tę sieć o całą wieś 
oraz przyłączyć do niej mieszkań-
ców Kandlewa. Dużą inwestycją 
była także przebudowa drogi w 
Tylewicach i Przyczynie Górnej. 
Gmina dołożyła swoją niemałą ce-
giełkę do tego projektu w postaci 
oświetlenia i wiat przystankowych 

na łączną kwotę ponad 960 000 
złotych. 
Wiele inwestycji na wsi jest w trak-
cie realizacji, jak choćby rozbudo-
wa remizy w Wygnańczycach.
Inwestujemy także w rozwój atrak-
cyjności turystycznej Lginia, który 
od wielu lat był zapomniany. Po-
mosty to dopiero początek. Mamy 
już wykonawcę na ścieżkę rowe-
rową łączącą Wschowę z Lginiem, 

przebiegającą przez Nową Wieś i 
Hetmanice, na którą czeka z nie-
cierpliwością wielu mieszkańców. 
Kolejną ważną dla Lginia inwesty-
cją będzie przebudowa parkingu 
przy plaży. W sezonie wakacyjnym 
znacznie poprawi to komfort do-
tarcia i skorzystania z naszej plaży. 
Z inwestycją na wsi, ale także in-
westycją w zasoby ludzkie, wią-
że się przekształcenie budynku 

Po pierwsze, inwestycje!
MINĘŁO 5 LAT KADENCJI 
WSCHOWSKIEGO 
SAMORZĄDU. KONIEC ROKU 
TO DOBRY MOMENT NA 
PODSUMOWANIA. W TYM 
NUMERZE ROZMAWIAMY Z 
BURMISTRZEM KONRADEM 
ANTKOWIAKEM NA TEMAT 
GMINNYCH INWESTYCJI ORAZ 
PLANACH INWESTYCYJNYCH 
NA NAJBLIŻSZY ROK.

” W obecnej kadencji zrealizowanych zostało kilkadziesiąt 
inwestycji i wydatków majątkowych. Zaczynając od 
zakupów wozów strażackich, budowy  dróg i chodników 
gminnych, kanalizacji w Konradowie, kończąc na 
rewitalizacji Parku Wolsztyńskiego i budowy zespołu 
pomostów w Lginiu.
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po byłej szkole podstawowej w 
Siedlnicy w Środowiskowy Dom 
Samopomocy. Powiat wschow-
ski był białą plamą na mapie 
województwa lubuskiego, jeżeli 
chodzi o dostęp do tego rodzaju 
pomocy dla osób niepełnospraw-
nych i ich rodzin. Dzięki pozyska-
niu ponad 2 milionów złotych 
dofinansowania udało nam się 
przystosować budynek i już od 
stycznia ruszy ośrodek, na jaki od 
lat czekali mieszkańcy naszej i są-
siednich gmin. 

PRZEZ TE PIĘĆ LAT DZIAŁO SIĘ 
DUŻO, BO PRZECIEŻ TO NIE 
SĄ WSZYSTKIE INWESTYCJE, 
JAKIE ZREALIZOWAŁA GMI-
NA WSCHOWA. SPRÓBUJMY 
JEDNAK DO TEJ BECZKI MIODU 
WLAĆ ŁYŻKĘ DZIEGCIU. GDYBY 
MIAŁ PAN WYMIENIĆ TRZY 
ZADANIA, Z KTÓRYCH NIE JEST 
ZADOWOLONY, NIE UDAŁO SIĘ 
TEGO ZROBIĆ. JAK KSZTAŁTO-
WAŁABY SIĘ TA LISTA?
K.A.: Miejsce pierwsze na pew-
no należałoby do przebudowy 
ulicy Bohaterów Westerplatte i 
przekształceniu jej w deptak. Po-
święciliśmy wiele pracy, aby zre-
alizować to, co obiecałem miesz-
kańcom pięć lat temu w czasie 
wyborów, kiedy wielu zastana-
wiało się, czy na pewno wiem, 
że to nie jest gminna droga i nie 
mamy możliwości nic tam zrobić. 
To podejście, że nie mamy możli-
wości działać, też systematycznie 
próbuję zmieniać. Dopełniliśmy 
wszelkich formalności związa-
nych z przejęciem od powiatu 
wschowskiego tej drogi, poka-
zaliśmy koncepcje, jak chcemy 
przebudować tę i inne ulice w 
centrum miasta. Zdobyliśmy do-
finansowanie zewnętrzne, opra-
cowaliśmy projekt techniczny i 
niestety, nadal nie możemy reali-
zować tego zadania. 
Drugim takim zadaniem jest 
przebudowa basenu miejskiego. 
Niestety, stan techniczny obiek-
tu wymagał jego zamknięcia, za 
utrzymywaniem nie przemawiała 
także liczba korzystających z ba-
senu. Na dzisiaj, w mojej ocenie, 
Gminy Wschowa nie stać na zre-
alizowanie zadania na kilkanaście 
milionów złotych, by móc cieszyć 
się basenem czynnym przez mak-
symalnie 3 miesiące w roku. 
Ostatnim elementem, który jest 
dla mnie wielkim wyzwaniem i 
powodem niezadowolenia miesz-
kańców, jest stan dróg gminnych. 
W ciągu tej kadencji zainwesto-
waliśmy tam łącznie z wykupem 
gruntów, przebudową magistrali 
wodociągowej, budową sieci wo-
dociągowej i kanalizacyjnej oraz 
tymczasowym utwardzeniem 
dróg ponad 3 miliony złotych, a to 
kropla w morzu potrzeb. Jeszcze 
przez wiele lat będziemy mierzyć 
się z konsekwencjami decyzji z 
2015 roku o zmianie Miejsco-
wego Planu Zagospodarowania 
Przestrzennego, umożliwiającej 
zabudowę tej części miasta. Jest 
to wielkie wyzwanie, tym bardziej 
że na dzisiaj brakuje możliwości 
pozyskiwania środków zewnętrz-
nych na inwestycje w tego typu 
drogi osiedlowe.
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Wschowa ma kolejny 
powód do dumy! Jest nim 
park Wolsztyński w nowej, 
zrewitalizowanej odsłonie. 
Zakończone w parku prace 
uroczyście podsumował  
na briefingu prasowym 
burmistrz Konrad 
Antkowiak. 

T
owarzyszyli mu goście: 
marszałek Wojewódz-
twa Lubuskiego Marcin 
Jabłoński, poseł na Sejm 

Waldemar Sługocki, członek Za-
rządu Województwa Lubuskiego 
Grzegorz Potęga, radna Sejmiku 
Województwa Lubuskiego Małgo-
rzata Paluch-Słowińska, radni Rady 
Miejskiej we Wschowie, Wykonaw-
ca rewitalizacji firma Commercial 
Networks Service Sp. z o.o. oraz pra-
cownicy UMiG Wschowa. 
Park Wolsztyński to teraz jedno z 
najważniejszych miejsc w Gminie 
Wschowa. Prace rewitalizacyjne 
objęły szereg działań, mających na 
celu nie tylko przywrócenie pier-
wotnego blasku parku, ale również 
dostosowanie go do współcze-
snych potrzeb mieszkańców. Wyko-
nano modernizację alejek, montaż 
małej architektury, zamontowano 
nowoczesne place zabaw, oświe-
tlenie alejek, monitoring, zagospo-
darowano przestrzeń rekreacyjną i 
sportową, w tym profesjonalny tor 
rowerowy typu singletrack.
Prace trwały od grudnia 2022 roku 
do końca listopada 2023 roku. 
Inwestycja, wpisująca się w szerszy 
kontekst Regionalnego Programu 
Operacyjnego – Lubuskie 2020, jest 
wyrazem zaangażowania w rozwój 
infrastruktury miejskiej, poprawę 
jakości życia mieszkańców oraz 
zwiększenie atrakcyjności przestrzeni 
publicznej. Rewitalizacja parku Wolsz-
tyńskiego jest także częścią szerzej 
zakrojonej strategii rozwoju Miasta i 
Gminy Wschowa na lata 2020-2027.
Projekt był możliwy do realizacji 
dzięki dofinansowaniu w wyso-
kości 4 000 000 zł ze środków Eu-
ropejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego, przyznanych dzięki 
wsparciu Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Lubuskiego.

Inwestycja Gminy Wschowa

Rewitalizacja parku Wolsztyńskiego 
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” Inwestycja nie byłaby możliwa bez ścisłej współpracy 
z marszałkiem Marcinem Jabłońskim, radnymi 
województwa czy z dyrektorem Markiem Kamińskim 
z departamentu programów regionalnych urzędu 
marszałkowskiego. Dziękuję wykonawcy za cierpliwość 
przy uzgodnieniach projektowych i dochowane 
terminy. Myślę, że efekt dla mieszkańców będzie 
satysfakcjonujący, bo znajduje się tu szereg miejsc, 
których wcześniej w mieście nie było, m.in. park 
linowy, wybieg dla psów oraz singletrack, z którego 
będą się cieszyć miłośnicy dwóch kółek 
– powiedział w trakcie briefingu 
prasowego z okazji otwarcia parku 
burmistrz, który podziękował 
również pracownikom Urzędu 
Miejskiego za zaangażowanie w ten 
projekt 
– Konrad Antkowiak  

burmistrz Miasta i Gminy Wschowa

” Mieliśmy pewne obawy, czy uda się na czas wykorzystać 
dofinansowanie, ale pan burmistrz Antkowiak i dobry 
zespół pracowników dopilnowali tego, by inwestycja 
przebiegła sprawnie. To jeden z tych projektów, które 
spowodowały, że w ostatnim czasie osiągnęliśmy 
ponad 100 proc. kontraktacji całego programu, 
co oznacza, że wszystkie pieniądze przeznaczone 
na program regionalny zostały zakontraktowane, 
rozliczamy już ostatnie płatności. To dobry moment, 
żeby poinformować Lubuszan, że ani jedno euro z 
przekazanych nam 905 mln nie zostało zmarnowane. 
Rewitalizacja tego parku pokazuje, że zaczynamy już 
myśleć i dbać o potrzeby inne, jak te fundamentalne, 
czyli kanalizację, infrastrukturę drogową. Mieszkańcy 
lubuskiego potrzebują też przestrzeni, w których mogą 
spędzać wolny czas i odpoczywać. Potrzebujemy tego po 
to, by Lubuskie jeszcze bardziej kojarzyło się z regionem 
bezpiecznym, zachęcającym do pozostania 
tutaj. Dbamy o środowisko, a rodziny muszą 
mieć miejsce, by bezpiecznie spędzać czas 
z dziećmi. Cieszę się, że Wschowa jest już 
na takim etapie, po trudnych inwestycjach 
drogowych, że pamięta się tutaj o innych 
potrzebach mieszkańców – dodał marszałek, 
życząc wschowianom, by równie skutecznie 
zabiegali o środki unijne także w nowej 
perspektywie  
– Marcin Jabłoński, marszałek

” Mam nadzieję, że mieszkańcy Wschowy z chęcią będą tu 
przychodzić, szukać zapomnienia od codziennych trosk i 
relaksować się, a dzieci będą mogły znaleźć wiele atrakcji 
dla siebie. To wszystko jest możliwe dzięki pieniądzom 
europejskim i naszej obecności w Unii Europejskiej. 
Cieszę się, bo czas zniechęcania Polaków do 
Unii, do instytucji europejskich i do naszych 
partnerów w Unii Europejskiej jest już za 
nami. Jestem przekonany, że dzięki temu, że 
te relacje zostaną znormalizowane, popłyną 
do nas także pieniądze w ramach Krajowego 
Planu Odbudowy. 
–Waldemar Sługocki, poseł na Sejm RP

” W tym roku Mikołaj przyszedł do 
Wschowy trochę wcześniej. Bardzo dobrze, bo 
z doświadczenia wiemy, że takie inwestycje 
cieszą się dużym zainteresowaniem i 
powszechną akceptacją wśród mieszkańców. 
Obserwując małą architekturę, widzę, że park 
istotnie się zmienił, a pewnie jego całe 
piękno zobaczymy na wiosnę 
– Grzegorz Potęga  

członek Zarządu Województwa Lubuskiego.

” Takie miejsce, jak park Wolsztyński, dla miasta pokroju 
Wschowy, jest bardzo ważne ze względu na budowę 
relacji z mieszkańcami. Ma to bardzo duże znaczenie 
przy wyludnianiu się małych i średnich miast, 
z którym mamy teraz do czynienia. Park 
wzmacnia również potencjał turystyczny 
Wschowy. Gratuluję burmistrzowi i 
wykonawcy zrealizowania tego zadania  
– Małgorzata Paluch-Słowińska, radna Województwa 

Lubuskiego

Projekt 
był możliwy do realizacji 
dzięki dofinansowaniu 
w wysokości
 

4 000 000 
złotych  

ze środków Europejskie-
go Funduszu Rozwoju 
Regionalnego

Szanowni Mieszkańcy!

W Nowym Roku życzymy Wam wielu radosnych chwil, spełnienia ma-
rzeń oraz osiągnięcia osobistych i zawodowych sukcesów. Niech każdy 
dzień przynosi Wam satysfakcję i uśmiech na twarzy, niech będzie cza-
sem nowych pomysłów, pełnych pozytywnych zmian.
Życzymy Wam zdrowia, pomyślności oraz wielu udanych momentów 
spędzonych z najbliższymi. 

Szanowni Mieszkańcy!

Wraz z nadejściem Nowego Roku pragniemy złożyć Wam serdeczne 
życzenia od całego zespołu Spółki Komunalnej. 
Dziękujemy Wam za zaufanie, jakim nas obdarzyliście.
Życzymy Wam spokoju, zdrowia i pomyślności. Niech Nowy Rok przy-
niesie spełnienie marzeń oraz radość płynącą z osiągnięcia nowych 
celów. 
Niech będzie dla nas wszystkich czasem pozytywnych zmian, efek-
tywnej współpracy i dalszego rozwoju. Życzymy Wam także chwil wy-
tchnienia, w których będziecie mogli cieszyć się z drobnych, codzien-
nych radości.

Szanowni Mieszkańcy!

W imieniu całego zespołu Ośrodka Pomocy Społecznej chcieliby-
śmy złożyć Wam najserdeczniejsze życzenia.
W Nowym Roku życzymy Wam siły do pokonywania trudności, 
wytrwałości w dążeniu do celów oraz otwartości na dobroć dru-
giego człowieka. Niech nadchodzący rok przyniesie Wam spokój, 
radość, a każdy nowy dzień niech będzie dla Was szansą na pozy-
tywne zmiany.

Życzenia naszych jednostek
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Spotkanie Wigilijne i Mikołajkowe
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T
o spotkanie zgromadziło 
kilkudziesięciu wójtów, 
burmistrzów i prezyden-
tów, którzy, w towarzystwie 

posłanek na Sejm Elżbiety Anny Po-
lak i Katarzyny Osos oraz senatora 
Wadima Tyszkiewicza, skoncentro-
wali się na rozmowach dotyczących 

przeszłości i przyszłości naszego 
województwa. Tematy poruszane 
podczas Konwentu obejmowały 
różnorodne kwestie związane z roz-
wojem regionu. Dyskusje koncentro-
wały się na możliwościach, jakie stoją 
przed zrzeszonymi gminami oraz na 
strategiach, które mogą przyczynić 

się do wzrostu i dobrobytu całego 
województwa lubuskiego.
Nieodłączną częścią tego wyda-
rzenia był udział Fundacji Rozwoju 
Demokracji Lokalnej, która zorga-
nizowała uroczystą Galę Rankingu 
Gmin Województwa Lubuskiego. W 
trakcie tej wyjątkowej gali przedsta-
wiciele gmin mieli okazję do uho-
norowania swoich osiągnięć oraz 
do dzielenia się doświadczeniami z 
innymi samorządami. 

Konwent Włodarzy Zrzeszenia 
Gmin Województwa  
Lubuskiego we Wschowie

Nasze królewskie miasto stało się świadkiem wyjątkowego 
wydarzenia – Konwentu Włodarzy Zrzeszenia Gmin 
Województwa Lubuskiego. 

Szanowni Czytelnicy,

Niech nadchodzący rok będzie dla Was pełen inspiracji do odkrywania 
nowych światów między kartami książek, a każda przeczytana stro-
na niech dostarczy Wam niezapomnianych przeżyć. Niech literatura 
otwiera przed Wami drzwi do niesamowitych przygód, rozwijających 
podróży oraz głębokich refleksji.
Mamy nadzieję, że Nowy Rok przyniesie Wam wiele fascynujących hi-
storii, pełnych sukcesów i radosnych chwil. Życzymy Wam także zdro-
wia, spokoju oraz mnóstwa inspiracji na kolejne dni.

Szanowni Mieszkańcy!

Z okazji zbliżającego się Nowego Roku zespół Muzeum Ziemi 
Wschowskiej pragnie złożyć Wam najserdeczniejsze życzenia. 
W nadchodzącym roku życzymy Wam nieustającej ciekawości świata, 
nowych odkryć i spotkań z historią, która otacza nas na co dzień. Niech 
Muzeum będzie dla Was miejscem inspiracji, w którym rodzą się nowe 
pomysły i fascynujące spojrzenia na otaczającą nas rzeczywistość.
Niech Nowy Rok przyniesie Wam mnóstwo radości, sukcesów oraz 
głębszego zrozumienia dla naszej historii. 

Szanowni Mieszkańcy!

Z okazji nadchodzącego Nowego Roku zespół Centrum Kultury i Re-
kreacji we Wschowie pragnie złożyć Wam najserdeczniejsze życzenia. 
W Nowym Roku życzymy Wam, by każdy dzień był dla Was okazją do 
odkrywania nowych pasji, spotkań z ciekawymi ludźmi i doświadczania 
niezapomnianych chwil.
Niech Centrum Kultury i Rekreacji pozostanie miejscem, gdzie rodzą się 
piękne chwile i tworzone są niezapomniane wspomnienia.
Niech Nowy Rok przyniesie Wam zdrowia, pomyślności oraz pełnych 
radości momentów spędzonych w gronie najbliższych. 

Życzenia naszych jednostek
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Ile środków z gminnego budżetu przekazano na wydatki 
związane z gminnymi OSP w tym roku? 

Ponad 252 300 zł 
gmina Wschowa w bieżącym roku pozyskała dotacje prawie  

30 000 na doposażenie jednostek OSP.  
Każda jednostka otrzymała ubranie bojowe oraz hełm strażacki

Gminne OSP

W tej kadencji zakupiono  

3 wozy strażackie  
na łączną kwotę prawie  2,5 mln złotych. 

Ile interwencji podjęli 
strażacy z naszych OSP 

w 2023 roku? 

W tym roku strażacy 
podjęli 

198 
wyjazdów do zdarzeń  

OSP Wschowa 

86
OSP Lgiń  

23
OSP Siedlnica 

41
OSP Osowa Sień 

17
OSP Konradowo 

26
OSP Łysiny-Wygnańczyce 

5

Ile jednostek OSP funkcjonuje na terenie gminy?

Nad bezpieczeństwem w naszej gminie czuwa 

6 jednostek  
Ochotniczych Straży  

Pożarnych:
 OSP Wschowa  Siedlnica  Osowa Sień  Lgiń  Konrado-

wo  Łysiny-Wygnańczyce. 

#BEZPIECZEŃSTWO 
czyli o gminnej  

Ochotniczej Straży Pożarnej  
w 2023 roku

Ilu strażaków ochotników jest zrzeszonych w tych jednostkach? 

OSP 
Lgiń: 

16 
strażaków  
ratowników:  
15 mężczyzn 
16 kobiet

OSP  
Wschowa:  

29 
strażaków  
ratowników: 
26 mężczyzn 
3 kobiety

OSP  
Siedlnica: 

16 
strażaków  
ratowników:
13 mężczyzn 
3 kobiety

OSP  
Łysiny-Wy-
gnańczyce: 

23
strażaków ratow-
ników: 
18 mężczyzn 
5 kobiet

OSP  
Konradowo: 

26 
strażaków ratow-
ników: 
21 mężczyzn 
5 kobiet

OSP  
Osowa Sień: 

21 
strażaków ratow-
ników: 
19 mężczyzn 
2 kobiety

Iloma wozami  
i iloma remizami 

dysponujemy  
w gminnych OSP? 

Nasze OSP mają na stanie  

12 
samochodów. 
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JAK DŁUGO SPRAWUJE PANI 
URZĄD SOŁTYSA W TYLEWI-
CACH? 
MARIA FRĄCKOWIAK: Sołty-
sem w Tylewicach jestem już prawie 
18 lat. W przyszłym roku, 7 marca, to 
będzie ta osiemnasta rocznica. Czy-
li można by powiedzieć, że jestem 
niemalże sołtysem pełnoletnim, z 
dowodem osobistym pod tytułem 
sołtys. 

JAK DO TEGO DOSZŁO, ŻE ZO-
STAŁA PANI SOŁTYSEM?
M. F.: Chyba musiałam sobie w jakiś 
sposób zaskarbić zaufanie mieszkań-
ców, dlatego że prowadziłam przez 
24 lata własną działalność i ludzie 
mieli do mnie zaufanie.  Z czasem 
przychodzili nie tylko na zakupy, ale 
też coraz częściej z własnymi pro-
blemami. Porozmawiać, poradzić 
się... Znajdowałam ten czas dla nich, 
dla każdego, bo wiedziałam, że tego 
potrzebują. Przy czym mogli mi się 
zwierzać, mając pełne zaufanie, że 
rozmowy zostają tylko między nami. 
Po jakimś czasie przychodzili także 
ze swoimi bolączkami, chorobami. 
Miałam coś takiego w sobie, że po-
trafiłam się wczuć w te cierpienia i 
choroby, bo udało mi się doradzić 
niejednemu, do jakiego lekarza się 
udać. Przychodzili potem podzięko-
wać i z czasem zaczęli mnie nazywać 
nawet Doktor Maria. 
Później wywiązała się taka sytuacja, 
że w trakcie trwania kadencji sołty-
sa trzeba było wybrać kogoś inne-
go.  Zaczęto mnie namawiać, usilnie 
namawiać, na startowanie. Zgłosiła 
się także moja koleżanka, więc już 
chciałam się wycofać, ale jeden z 
kolegów z liceum zaczął mnie mo-
tywować. Dla świętego spokoju 
zgodziłam się. I okazało się, że bez-
apelacyjnie ludzie poszli za mną. 
Mówiłam wtedy że to tylko na ten 
rok, do najbliższych wyborów, żeby 
wszystko zakończyć. 
I okazało się, że nie było kandydata 
później… i później … i później. I tak 
naprawdę jestem już czwartą ka-
dencję. Co roku mówiłam sobie, że 
już kończę, że już nie mam sił i zdro-
wia. I zawsze mnie mieszkańcy jakoś 
przekonają i urabiają.  

CZY KOBIECIE TRUDNO JEST 
PIASTOWAĆ TAKIE STANOWI-
SKO?
M. F.: Wydaje mi się, że łatwiej jest 
zdobyć zaufanie, stworzyć taką aurę 

wokół siebie, żeby ludzie potrafili 
zaufać. W tej chwili już jestem na 
emeryturze, nie spotykamy się tak 
często, jak na co dzień. Jednak lu-
dzie dzwonią, rozmawiamy przez 
telefon i są to czasem długie godzi-
ny rozmów. Pewnie to tak też ludzi 
przyciąga, że jak nie ma do kogo, to 
może do sołtys pójdziemy. Jestem 
też po Ryszardzie Grysie, Marku 
Szewczyku i Kazimierzu Sobczuku 
jednym z najstarszych sołtysów. 
Od najmłodszych lat byłam spo-
łecznikiem, już od młodych lat dzia-
łałam aktywnie w młodzieżowych 
kołach Związku Młodzieży Wiejskiej. 
Czy to w szkole, organizowałam 
studniówkę na przykład. Od lat pra-
cuję z ludźmi, nigdy nie stroniłam 
od ludzi, zawsze mnie do nich cią-
gnęło…

I W DRUGĄ STRONĘ TEŻ… 
M. F.: Tak, ale wiem, że też mam 
swoich przeciwników. Nie ma czło-
wieka, pełniącego jakąś społeczną 
funkcję, który nie miałby przeciwni-
ków. Tak nigdy nie było i pewnie nie 
będzie. Czy też mam swoich wro-
gów. Tylko też trzeba z nimi umieć 
rozmawiać. Mieć jakiś sposób na to, 
rozmową, spokojem, czasem wyco-
faniem się na jakiś czas…

WIDAĆ TO DOŚWIADCZENIE W 
PANI PRACY… 
M. F.: Do wrogów trzeba wycho-
dzić. I przede wszystkim też wro-
gów trzeba mieć koło siebie, bo jak 
ma się ich blisko, to szybciej można 
odkryć ich intencje względem nas. I 
wtedy możemy się na to przygoto-
wać.

NA CO NAJCZĘŚCIEJ MIESZKAŃ-
CY TYLEWIC NARZEKAJĄ, JAK 
DO PANI PRZYCHODZĄ?
M. F.: Głównym powodem jest, 
chyba nikogo tu nie zaskoczę, brak 
kanalizacji w Tylewicach. Ja przede 
wszystkim mam jeszcze do zrobie-
nia takie główne cztery rzeczy u nas. 
Przede wszystkim mam dwie gmin-
ne drogi. Przy jednej z nich mieszka 
1/3 mieszkańców Tylewic. Przy dru-
giej drodze mniejsza część, ale jest 
tam jedna działalność na przykład. 
To jest droga za kościołem.
Natomiast do skończenia jeszcze 
jest teren po byłej remizie. To jest 
około 30 arów. Planujemy tam zro-
bić taki plac kulturalno-rekreacyjny, 
plac zabaw, ścieżki, ławeczki, jakaś 

pergola. Zależało mi bardzo na tym, 
dlatego że po tej stronie biegnie 
akurat ścieżka rowerowa przy dro-
dze wojewódzkiej i w związku z tym 
jest tam teraz bardzo duży ruch. I 
rowerowy, i pieszy, i na wrotkach 
czy hulajnogach dzieci. Myślę, że 
dobrze byłoby zrobić taką przystań, 

miejsce odpoczynku. Tam tez ma 
być parking samochodowy. Więc 
będzie można się zatrzymać, wsiąść 
na rower czy przebrać buty na wrot-
ki i aktywnie ze ścieżki skorzystać. 
Odpocząć, napić się i zjeść coś. Ob-
serwujemy takie sytuacje przed salą 
wiejską, więc dobrze, jak będzie 

jeszcze jedno takie miejsce. Poza 
tym, tam będzie jeszcze porządny 
plac zabaw dla dzieci. Taki z praw-
dziwego zdarzenia. To wszystko jest 
w planach, mamy już projekt, w tej 
chwili są już tam nasadzone drzew-
ka. Wydaje mi się, że będzie to fajne 
miejsce dla dzieci.
Poza tym jeszcze ta wspomniana 
już kanalizacja. Bardzo walczyliśmy 
o nią, oczywiście jestem świadoma, 
jaki ogrom finansowy to pochłonie 
i jak skomplikowana jest to sprawa. 
Jednak chyba wszyscy liczymy na 
pozytywne rozstrzygnięcie tej spra-
wy.

JEST CO ROBIĆ W KOLEJNYM 
ROKU, PRAWDA?
M. F.: Tak, pracy jest dużo. Chyba 
każdy sołtys chce jak najlepiej dla 
swojej wsi i jej mieszkańców. 

JAK ZMIENIAŁY SIĘ TYLEWICE W 
CIĄGU OSTATNICH LAT?
M. F.: To są bardzo pozytywne 
zmiany! Z niektórymi mieszkań-
cami śmiejemy się, że mamy teraz 
takie nasze Las Vegas. Nowa dro-
ga, ścieżka rowerowa. Spacer wie-
czorem przez wieś to teraz przy-
jemność. Jest naprawdę pięknie! 
Większość mieszkańców jest zado-
wolona. Wiadomo, nie wszyscy, ale 
też wiemy, że nie da się zadowolić 
wszystkich. 

COFNIJMY SIĘ W CZASIE… W 
UBIEGŁYM ROKU OTRZYMAŁA 
PANI NAGRODĘ SPECJALNĄ 
SUPER AMBASADORA WSCHO-
WY ZA WIELE SWOICH ZASŁUG. 
JAKIE EMOCJE TOWARZYSZYŁY 
PANI W CZASIE ODBIORU TEGO 
WYRÓŻNIENIA?
M. F.: Zupełnie nie spodziewałam 
się tej nagrody. Nie planowałam na-
wet jechać na galę, bo miałam akurat 
remont w domu. Ale dostałam tele-
fon od burmistrza z zaproszeniem, 
że musimy być, że sołtysi powinni się 
na gali zjawić, więc na zaproszenie 
samego burmistrza nie wypada od-
mawiać. Siedziałam tam, na tej gali, 
w głowie miałam, co mnie w domu 
czeka z prac po remoncie jeszcze i 
nagle koleżanka mnie szturcha, że 
wołają mnie na scenę. Taka byłam 
wyrwana z tych myśli, że nie wiedzia-
łam, co się dzieje. Tak mnie to zasko-
czyło i zamurowało. Szłam na scenę 
ze łzami w oczach, nie wiedząc, co 
się dzieje. Nie pamiętam nawet, co 
dokładnie mówiłam przy odbiorze 
nagrody. Byłam bardzo zaskoczona.

DZIĘKUJE ZA ROZMOWĘ I 
ŻYCZĘ WIELU TAKICH PEŁNYCH 
EMOCJI CHWIL W PANI PRACY W 
KOLEJNYM ROKU. 

Zawsze byłam typem społecznika
W TYM MIESIĄCU ZAGLĄDAMY DO TYLEWIC, KTÓRE W 
MINIONYM ROKU ZMIENIŁY SWOJE OBLICZE ZA SPRAWĄ 
REMONTU DROGI WOJEWÓDZKIEJ. O TYCH I INNYCH 
ZMIANACH ORAZ O PLANACH NA NAJBLIŻSZY ROK 
ROZMAWIAMY Z PANIĄ MARIĄ FRĄCKOWIAK, SOŁTYSEM 
TYLEWIC, SUPER AMBASADOREM WSCHOWY ZA ROK 2022.

W POLSCE jest ponad  40 tysięcy sołtysów,  
z czego 15 tysięcy z nich to kobiety.
GMINA WSCHOWA posiada  

15 sołtysów,
z czego 6 z nich to kobiety.
SOŁTYS pełni funkcje: administracyjne,  
organizacyjne, samorządowe, społeczne.

CZYM ZAJMUJE SIĘ  
SOŁTYS? 

  Organizuje zebrania wiejskie
  Wykonuje uchwały
  Zarządza mieniem komunalnym i gminnym
  Inkasuje podatki lokalne
  Dostarcza nakazy podatkowe
  Organizuje życie społeczno-kulturalne na wsi

” Sołtysi to sołeccy liderzy. Są 
pomysłowi, zaangażowani 
i znają problemy 
swoich miejscowości. 
Ich kreatywność i 
przedsiębiorczość to 
gwarancja sukcesu 
niejednego przedsięwzięcia 
– mówi burmistrz Konrad        
Antkowiak
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C
oraz bardziej świąteczny 
nastrój zagościł na uli-
cach Wschowy. Przed ra-
tuszem stanęła choinka, 

a iluminacje zabłysły na terenie 
całego miasta. Na początku 

grudnia w niedzielne po-
południe, tradycyjnie już 

miało miejsce oficjalne 
otwarcie lodowiska z 
wizytą samego Świę-
tego Mikołaja. Naj-
młodsi mieszkańcy 

mieli okazję spotkać się ze Świętym, 
który zjawił się, niosąc ze sobą drob-
ne prezenty, natomiast miłośnicy 
jazdy na łyżwach mieli okazję wypró-
bować nowe lodowisko.
Burmistrz Konrad Antkowiak zadbał, 
aby co roku dodawać więcej ilumi-
nacji i ozdób, aby sprawić, że miasto 
zabłyszczy jeszcze piękniej. Skwer w 
centrum miasta, czy pomosty w Lgi-
niu, to miejsca, gdzie rozbłysły w tym 
roku nowe iluminacje.
To już trzeci rok, kiedy mieszkańcy 

mogą spotkać się na rynku w Mikołajki. 
Obok atrakcji dla najmłodszych, stanę-
ły też stoiska kół gospodyń wiejskich i 
lokalnych stowarzyszeń, oferując pysz-
ności i świąteczne rarytasy. Wizyta św. 
Mikołaja, który przyjechał na saniach 
konnych, była prawdziwym wydarze-
niem. Dzieci miały szansę odwiedzić 
komnatę Mikołaja i elfów, gdzie czeka-
ły na nie niespodzianki i prezenty. 
Rozświetlenie iluminacji było sym-
bolicznym rozpoczęciem świątecz-
nego sezonu we Wschowie. Nad 
wejściem do ratusza zawisł napis 
Wesołych Świąt Wschowa, a cho-
inka i duże bombki dopełniły świą-
tecznego akcentu na rynku.

Mikołajki we Wschowie

Kolejny rok, z początkiem grudnia, na otwarcie lodowiska we 
Wschowie zawitał sam Święty Mikołaj. Wspólnie z burmistrzem 
Konradem Antkowiakiem rozdali dzieciom prawie 800 paczek. 

    
   W tym roku Święty 
Mikołaj na rynku rozdał 
prawie 800 paczek  
dzieciom. 
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W trakcie tego magiczne-
go popołudnia miesz-
kańcy spotkali się na 
rynku, by uczestniczyć 

w licznych wydarzeniach, które przy-
gotowali dla nich pracownicy UMiG 
Wschowa oraz Centrum Kultury i Re-
kreacji we Wschowie.

Betlejemskie Światło 
Pokoju: Symbol 
Wspólnoty i Tolerancji
Harcerze Hufca ZHP Wschowa przy-
nieśli Betlejemskie Światło Pokoju, 
które stało się nie tylko źródłem 
światła na naszym rynku, ale również 
symbolem wspólnoty i tolerancji. 
Mieszkańcy zebrani wokół płomie-
nia po modlitwie przygotowanej 
przez księży z gminnych parafii, prze-
łamali się tradycyjnie opłatkiem.

Choinka za 
Elektroodpady: 
Inicjatywa Burmistrza i 
Stena Recycling Wschowa
Akcja choinki za elektroodpady, zorga-
nizowana we współpracy z Nadleśnic-
twem Włoszakowice i Stena Recycling 
Wschowa, odniosła ogromny sukces. 
Mieszkańcy chętnie wymieniali zale-
gające im w domu śmieci, takie jak: 
drobne AGD czy sprzęt komputerowy, 
a w zamian otrzymali piękne, żywe, 
pachnące drzewko świąteczne.  Ini-
cjatywa ta to doskonały przykład, jak 
świętować w harmonii z naturą.

Kulinarne Cuda Sołectw: 
Smaki Świąt na Stoiskach 
Świątecznych
Sołectwa gminne przygotowały 
pyszne potrawy, które można było 
degustować na kolorowych sto-
iskach świątecznych. Wspaniałe 
dania, od tradycyjnych potraw wi-
gilijnych po regionalne przysmaki, 
zachwyciły podniebienia wszyst-
kich uczestników. To wyjątkowe 
doświadczenie smakowe było do-
skonałym dodatkiem do atmosfery 
świątecznego spotkania.

Kolacja Wigilijna dla 
Wszystkich: Działania 
Fundacji Biedronka i 
Stowarzyszenia WiP
Fundacja Biedronka i Stowarzy-
szenie WiP zorganizowały kolację 
wigilijną dla mieszkańców, umożli-
wiając im dzielenie się chwilą przy 
wspólnym stole. To wydarzenie nie 
tylko dostarczyło pysznych smaków 
świąt, ale również było pretekstem, 
aby wspólnie zasiąść do posiłku.

Lokalni artyści na scenie, a 
na koniec wspólna kolęda
Po występach artystów sekcji wo-
kalnej CKiR, Chóru Kantylena przy 

UTW we Wschowie oraz zespołu 
Wokalnego CANTUS, mieszkańcy i 
goście wspólnie odśpiewali wszyst-
kim znaną kolędę „Przybieżeli do 
Betlejem”.

Miejska Wigilia z pewnością pozo-
stanie w pamięci mieszkańców, sta-
nowiąc piękny punkt kulminacyjny 
przed świątecznymi przygotowa-
niami.

Po raz trzeci spotkaliśmy się  
na rynku na Miejskiej Wigilii
Trzecia już Miejska Wigilia 
we Wschowie była nie 
tylko wyjątkową okazją do 
świętowania razem, ale także 
dowodem na siłę wspólnoty i 
troskę o środowisko. 
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Gmina Wschowa 
kończy rok mocnym 
akcentem. Z początkiem 
grudnia do użytku 
mieszkańcom oddany 
został po rewitalizacji park 
Wolsztyński. Nowe oblicze 
parku, na uroczystym 
otwarciu w sobotnie 
grudniowe popołudnie, 
przyszli obejrzeć sami 
mieszkańcy. 

M
ieszkańcy docenil i 
działania w zakresie 
poprawy bezpieczeń-
stwa, dzięki montażo-

wi blisko 90 lamp oraz kamer. Teren 
parku został przystosowany do 
uprawiania wielu sportów, takich 
jak: bieganie, spacer z kijami czy 
przejazd rowerowy po torze typu 
singletrack. 
W trakcie sobotniego wydarzenia 
czekało na mieszkańców wiele 
atrakcji.  Dzieci mogły bawić się na 
placach zabaw, gdzie czekały na 
nie animacje. Nie zabrakło grilla z 
kiełbaskami, które przekazała firma 
Zyguła – Wędliny od Rodziny. Było 
coś ciepłego do wypicia, ale i sama 
atmosfera imprezy była gorąca. 
Spacer z psami i pokazy na nowym 
wybiegu dla psów w parku prowa-
dziła firma JOY – szkoła dla psów.  
Endorfiny Wschowa testowały tra-
sy biegowe.
To na pewno nie koniec rewitali-
zacji parku Wolsztyńskiego. W pla-
nach jest montaż kolejnych lamp 
oświetleniowych. Niewykluczone, 
że w przyszłości pojawi się też tęż-
nia solankowa.

Park Wolsztyński oddany mieszkańcom

    
   Organizatorem 
wydarzenia było 
Centrum Kultury i 
Rekreacji we Wschowie 
we współpracy z 
Gminą Wschowa. Nad 
bezpieczeństwem 
czuwali strażacy 
ochotnicy z OSP 
Łysiny-Wygnańczyce.
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Park Wolsztyński oddany mieszkańcom
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W czerwcu 2023 r. Wo-
j e w o d a  L u b u s k i 
uchylił w całości wy-
daną przez Starostę 

Wschowskiego w marcu 2023 r. 
decyzję i przekazał sprawę do po-
nownego rozpatrzenia. Wojewoda 
Lubuski stwierdził, że decyzja została 
wydana z naruszeniem przepisów 
prawa. W swoim rozstrzygnięciu 
Wojewoda wskazał, że Starosta 
wydając pozwolenie w sposób nie-
wystarczający dokonał analizy miej-
scowego planu zagospodarowania 

przestrzennego oraz nieprawidłowo 
ustalone zostały strony postępo-
wania. We wrześniu 2023 r. Starosta 
Wschowski w ponownym postę-
powaniu odmówił zatwierdzenia 
projektu zagospodarowania terenu, 
projektu architektoniczno-budow-
lanego oraz udzielenia pozwolenia 
na przebudowę ul. Bohaterów We-
sterplatte we Wschowie. Głównym 
zagadnieniem analizowanym przez 
Starostę była zgodność z miejsco-
wym planem zagospodarowania 
przestrzennego. W ostatnim akapi-

cie uzasadnienia decyzji odmow-
nej Starosta Powiatowy wskazał, że 
Gmina Wschowa nie dostosowała 
projektu zagospodarowania terenu 
do zgodności z miejscowym planem 
zagospodarowania przestrzenne-
go… Tyle tylko że Gmina Wschowa 
w swoich wyjaśnieniach wskazała 
zgodność obu dokumentów…
Na skutek przeprowadzenia po-
nownego postępowania pan staro-
sta odmówił wydania pozwolenia 
na przebudowę ulicy Bohaterów 
Westerplatte. Czytając uzasadnie-
nie można dojść do wniosku, że 
użyto w nim wszystkich możliwych 
argumentów, które tak naprawdę 
nie odnoszą się do zastrzeżeń, jakie 
wniósł pan wojewoda. Pan starosta 

tak naprawdę nie uzasadnił, dlacze-
go ta inwestycja jest niezgodna z 
planem, dlaczego takie, a nie inne 
osoby zostały uznane za strony po-
stępowania, a jedyną rzeczą, jaką 
zrobił, to wpisał, w jakiej jednostce 
bilansowej planu znajduje się ta in-
westycja – stwierdził Marek Kraśny, 
zastępca burmistrza.
Warto w tym miejscu zaznaczyć, że 
równocześnie na wniosek miesz-
kańców postępowanie prowadziła 
Lubuska Wojewódzka Konserwa-
tor Zabytków. W listopadzie 2023 r. 
Lubuski Wojewódzki Konserwator 
Zabytków odmówił uchylenia de-
cyzji zezwalającej na prowadzenie 
robót budowlanych obejmujących 
przebudowę ul. Bohaterów We-

sterplatte. W uzasadnieniu do wy-
danej decyzji Lubuski Wojewódzki 
Konserwator Zabytków wskazał 
m.in., że „Po przeanalizowaniu (…) 
zakresu prac uznano, że realizacja 
zamierzenia nie wpłynie nega-
tywnie na wartości zabytkowego 
zespołu urbanistycznego miasta 
Wschowa”. Dodatkowo wskazane 
zostało, że przebudowa ul. Bohate-
rów Westerplatte „nie ma wpływu 
na opiekę nad sąsiadującymi z nią 
zabytkowymi budynkami, sprawo-
waną przez ich właścicieli lub posia-
daczy w zakresie prowadzenia prac 
konserwatorskich, restauratorskich 
i robót budowlanych przy tych za-
bytkach, zabezpieczaniu i utrzymy-
waniu w jak najlepszym stanie oraz 
korzystaniu z zabytków w sposób 
zapewniający trwałe zachowanie 
ich wartości”.
Gmina Wschowa złożyła odwołanie 
od decyzji Starosty Wschowskiego 
o odmowie pozwolenia na przebu-
dowę ul. Bohaterów Westerplatte 
do Wojewody Lubuskiego. 
Niestety Wojewoda Lubuski pod-
trzymał decyzję Starosty Wschow-
skiego. Gmina Wschowa aktualnie 
oczekuje na uzasadnienie tej decy-
zji. Jednak już teraz wiadomo, że w 
tej sprawie zostanie złożona skarga 
do sądu administracyjnego. A.T.

T
ylko w tym roku pozyskali-
śmy na ten cel ponad 3 015 
000 złotych.  Dzięki temu 
możliwe jest przeprowa-

dzenie kompleksowych prac restau-
racyjnych, które przywracają dawny 
blask obiektom historycznym, takim 
jak tzw. Biały domek. Budynek przy 
ulicy Głogowskiej został wpisany 
do rejestru zabytków decyzją Lubu-
skiego Wojewódzkiego Konserwa-
tora Zabytków z lutego 2015 roku. 
Postępowanie o wpis do rejestru 
zabytków zostało wszczęte po wy-
daniu przez Wojewódzkiego Konser-
watora Zabytków decyzji dotyczącej 
rozbiórki obiektu, o jaką w lipcu 2013 
roku wnioskowała Gmina Wschowa. 
Od momentu wydania decyzji o wpi-
sie do rejestru zabytków, aż do końca 
poprzedniej kadencji nie interesowa-
no się tym budynkiem. Biorąc pod 
uwagę stan obiektu oraz możliwości 
finansowe gminy od 2020 roku in-
tensywnie poszukiwaliśmy środków 
finansowania remontu tego zabytku. 
W latach 2020 – 2022 Gmina Wschowa 

złożyła 6 wniosków o dofinansowanie, 
skierowanych do Ministerstwa Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego, Lubuskie-
go Konserwatora Zabytków, Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Lu-
buskiego oraz Fundacji PGNiG. 
Wschowski „Biały domek” po II woj-
nie światowej pełnił funkcje: kiosku 
Ruchu, sklepu odzieżowego, pijalni 
piwa. Mleczne domki powstawały 
w latach 20. i 30. XX w. Wykonany z 
drewna, nakryty czterospadowym 
dachem, kryty papą, w swojej fili-
granowej formie, z charakterystycz-
nymi filarami przypomina nieco 
dalekowschodnie pawilony ogro-
dowe. Teraz, po 30 latach, w końcu 
doczekał się remontu!

Inwestycja Gminy Wschowa

Po 30 latach remontu doczekał się „Biały domek”
Gmina Wschowa systematycznie pozyskuje środki 
finansowe na renowację zabytków, zarówno poprzez 
fundusze krajowe, regionalne, jak i europejskie. 

    
   Budynek przy ul. Głogowskiej poddany zostanie pracom 
remontowym i renowacyjnym. W pierwszej kolejności 
wykonawca zajął się remontem dachu. Dalej czeka nas 
jeszcze renowacja okien i drzwi, następnie uzupełnienie 
deskowania na kolumnach i ścianach, czyszczenie 
i malowanie elewacji, uzupełnienie podsufitek, 
czyszczenie ich i odmalowanie. 

Inwestycja Gminy Wschowa

Co dalej z deptakiem przy ul. Bohaterów Westerplatte?

W telegraficznym skrócie: w marcu 2023 r. Starosta 
Wschowski wydał decyzję zatwierdzającą projekt 
zagospodarowania terenu i projekt architektoniczno-
budowlany i wydał pozwolenie na budowę. 

    
   Starosta Wschowski w ponownym postępowaniu odmówił 
zatwierdzenia projektu zagospodarowania terenu, projektu 
architektoniczno-budowlanego oraz udzielenia pozwolenia na 
przebudowę ul. Bohaterów Westerplatte we Wschowie. Głównym 
zagadnieniem analizowanym przez Starostę była zgodność z 
miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego. 
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 Plac Kosynierów,
  ul. Daszyńskiego na wprost Ban-

ku Spółdzielczego,
  Ulica Targowa,
  Ulica Głogowska,
  Ulica Boczna,
  Ulica ks. Kostki,
  Ulica Wolsztyńska,
  Plac Zamkowy.
To lokalizacje wszystkich słupów 
ogłoszeniowych, jakie w ostatnim 

roku stanęły w mieście. Stawiamy 
kolejny krok do uporządkowania 
małej architektury we Wschowie 
oraz poprawienie estetyki i funk-
cjonalności w mieście. Publikacją 
ogłoszeń na słupie zajmuje się 
Spółka Komunalna we Wschowie. 
Regulamin korzystania ze słupów 
ogłoszeniowych znajduje się na 
stronie internetowej spółki www.
skwschowa.pl 

UPORZĄDKOWANA 
PRZESTRZEŃ INFORMACYJNA

Trwają przygotowania do 
otwarcia Środowiskowego 

Domu Samopomocy w Siedlnicy. 
Uruchomione zostały nabory na 
uczestników oraz pracowników.  
Tymczasem w budynku trwają in-
tensywne prace wykończeniowe 
– tynkowanie, kafelkowanie, wy-
kończanie podłóg. Przebudowana 
została klatka schodowa, w budyn-
ku zamontowano podnośnik i win-
dę. W najbliższym czasie rozpoczną 
się prace związane z białym mon-
tażem oraz przebudową wejścia 
zakładającą dostosowanie dla osób 
niepełnosprawnych.
Wyłoniliśmy już także wykonawcę 
na dostawę mebli wraz ze sprzętem 
AGD na kwotę 176 000 złotych oraz 
na dostarczenie sprzętu rehabili-
tacyjnego wraz z jego uruchomie-

niem i przeszkoleniem personelu na 
kwotę ponad 19 000 złotych.
Aktualnie trwa także rekrutacja uczest-
ników oraz personelu Środowiskowe-
go Domu Samopomocy w Siedlnicy. 
Ośrodek rozpocznie oficjalnie swą 
działalność od stycznia 2024 roku. 

Inwestycja Gminy Wschowa

ŚDS W SIEDLNICY NA 
KOŃCOWYM ETAPIE PRAC

Każdego roku w budżecie pla-
nowane są dochody mająt-

kowe ze sprzedaży nieruchomo-
ści będących własnością Gminy 
Wschowa. Zbycie nieruchomości 
gruntowych stanowiących mie-
nie gminne następuje w drodze 
przetargu lub w drodze bezprze-
targowej, stosownie do przepi-
sów ustawy o gospodarce nie-
ruchomościami. Przedmiotem 
przetargu mogą być zarówno 
nieruchomości gruntowe zabu-
dowane, jak i niezabudowane. 
Wszczęcie postępowania w sprawie 
przygotowania do zbycia nierucho-
mości gruntowych stanowiących 
mienie gminne następuje na wniosek 
osoby zainteresowanej lub z urzędu. 
Procedura przygotowania nieru-
chomości do sprzedaży jest wielo-
etapowa i trwa około 6 miesięcy, a w 
przypadku konieczności wykonania 
podziału nieruchomości przed jej 
sprzedażą, czas ten ulega wydłużeniu. 
Przetargi oraz rokowania dotyczące 
sprzedaży nieruchomości grunto-
wych stanowiących własność Gminy 
Wschowa przeprowadzane są przez 
komisję przetargową powołaną przez 
Burmistrza Miasta i Gminy Wschowa 
w drodze zarządzenia.
Z roku na rok wielkość uzyskiwane-
go przez Gminę Wschowa dochodu 

z tytułu sprzedaży nieruchomości 
gruntowych wzrasta. W roku 2020 
było to nieco ponad 515 000 zł, w 
roku 2021 – ponad 1 530 000 zł, w 
roku 2022 – prawie 2 785 000 zł, na-
tomiast w roku 2023 osiągnięto do-
chód ze sprzedaży nieruchomości 
gruntowych w wysokości prawie 3 
140 000 zł. 
Na tak wysoką sprzedaż wpływ ma 
m.in. atrakcyjna forma przedstawie-
nia oferty działek przeznaczonych do 
sprzedaży zawierająca pełne informa-
cje o sprzedawanej nieruchomości 
oraz rozpowszechnienie informacji o 
przetargach na kanałach społeczno-
ściowych, co przyciąga zainteresowa-
nych nabyciem działki od Gminy.
Zdecydowana większość sprzeda-
nych przez Gminę nieruchomości 
to działki przeznaczone pod zabu-
dowę mieszkaniową jednorodzinną 
z możliwością lokalizowania usług, 

których nabywcami były osoby pry-
watne, przedsiębiorcy budujący bu-
dynki mieszkalne na sprzedaż oraz 
firmy deweloperskie. Sprzedane 
zostały również grunty przeznaczo-
ne pod zabudowę mieszkaniową 
wielorodzinną położone w rejonie 
ul. Kamiennej, teren obejmujący za-
budowania byłej mleczarni przy ul. 
Garbarskiej, działki przeznaczone 
pod zabudowę produkcyjno-usłu-
gową – m.in. kompleks działek o po-
wierzchni ponad 4,5 ha położony w 
rejonie alei PCK i ul. Towarowej oraz 
dwa tereny położone przy ul. Mako-
wej o powierzchni ok. 0,26 ha i 0,73 
ha. Część ze sprzedanych gruntów, 
jak np. kompleks działek położonych 
przy ul. Czereśniowej i ul. Jagodo-
wej, przeznaczonych pod zabudowę 
mieszkaniową jednorodzinną w ukła-
dzie szeregowym, została już zabu-
dowana.

ROSNĄ DOCHODY ZE SPRZEDAŻY NIERUCHOMOŚCI

” W ostatnich latach obserwujemy dynamiczny 
wzrost dochodów z tytułu sprzedaży mieszkań, 
co stanowi istotny wskaźnik poprawy sytuacji 
majątkowej. To zjawisko wpływa nie tylko na 
rynek nieruchomości, ale także kształtuje 
naszą przestrzeń życiową i determinuje dalsze 
planowanie rozwoju miasta"  
– mówi Joanna Kołodziej, Dyrektor Biura Gospodarki 

Przestrzennej i Nieruchomości.

Trwają prace przy budowie 
chodnika w Przyczynie Dol-

nej. W ramach inwestycji powstanie 
ok. 0,5 km chodnika z kostki bruko-

wej oraz wykonane zostaną zjazdy 
do nieruchomości. Inwestycja reali-
zowana jest w całości ze środków 
własnych Gminy Wschowa. 

CHODNIK  
W PRZYCZYNIE DOLNEJ

Dochód uzyskany przez gminę z tytułu sprzedaży nieruchomości 

0,5 mln

2020 r.

515 000 zł.
2021 r.

1 530 000 zł.
2022 r.

2 785 000 zł.
2023 r.

3 140 000 zł.

1 mln

1,5 mln

2 mln

2,5 mln

3 mln

3,5 mln

0
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   Po otrzymaniu 
potwierdzenia 
zakupu należy udać 
się do punktu skupu 
po odbiór węgla. 
Ilość surowca jest 
ograniczona. 

W uroczystej atmosferze od-
było się wręczenie tytułów 

Czytelnika Roku 2023, podczas 
którego wyróżniono osoby z naj-
większą liczbą wypożyczeń w róż-
nych kategoriach wiekowych. 
W kategorii przedszkolaków za 
swoje wyniki została uhonorowana 
Patrycja Kulus, wśród dzieci szkol-
nych zwyciężył Wiktor Kasperski, 
natomiast wśród młodzieży Julia 
Pawlus. Tytuł Czytelnika Roku 2023 
w kategorii osób dorosłych zdobyła 
Pani Marianna Kudłacz. Dodatkowo, 
w duchu rozwijającej się wypoży-
czalni multimedialnej, uhonoro-
wano Pana Andrzeja Tymczyszyna, 
jako osobę z największą liczbą wy-
pożyczeń audiobooków.
To wyjątkowe wydarzenie nie tylko 
podkreśliło zaangażowanie spo-
łeczności w korzystanie z biblioteki, 

ale także rolę czytania w różnych 
grupach wiekowych. Gratulacje dla 
wszystkich wyróżnionych, którzy 

wnieśli znaczący wkład w promocję 
czytelnictwa w naszym społeczeń-
stwie.

CZYTELNICY ROKU

Dnia 13 grudnia 2023 roku w 
Bibliotece Publicznej Mia-

sta i Gminy we Wschowie odbyło 
się podsumowanie konkursu na 
stroik bożonarodzeniowy. 
Zgłoszono 17 pięknych prac, peł-
nych kreatywności i świątecznego 
uroku, co sprawiło, że jury miało 
nie lada wyzwanie przy wyborze 
zwycięzców. Ostatecznie jednak 
udało się wybrać sześciu laure-
atów, którym wręczono zasłużone 
nagrody. Oto lista osób, które zdo-
były wyróżnienia:
  Michalina Pałasz z klasy VI b 

ze Szkoły Podstawowej nr 3 we 
Wschowie

  Marta Grochmal z klasy V ZET 
ze Specjalnego Ośrodka Szkol-
no-Wychowawczego we Wscho-
wie

  Zuzanna Marach z klasy IV ze 
Szkoły Podstawowej w Lginiu

  Sebastian Mazur z klasy VI ze 
Szkoły Podstawowej w Lginiu

  Nina Zając z klasy VI ze Szkoły 
Podstawowej w Osowej Sieni

  Wiktoria Filarska z klasy VI ze Szko-
ły Podstawowej w Konradowie

Dziękujemy wszystkim uczestni-
kom za udział w konkursie, gratu-
lacje dla zwycięzców! Wszystkie 
prace są prawdziwą ozdobą naszej 
bibliotecznej czytelni, gdzie moż-
na je podziwiać.

PODSUMOWANIE KONKURSU  
NA STROIK BOŻONARODZENIOWY

Płatności można dokonać w siedzi-
bie Spółki Komunalnej we Wscho-
wie przy ul. Daszyńskiego lub w Biu-

rze Obsługi Interesanta w Urzędzie 
Miasta i Gminy Wschowa ul. Rynek 1 
(wyłącznie kartą płatniczą).

Gminny węgiel w sprzedaży NOWE PUNKTY ZNIŻEK  
DLA SENIORÓW 

Pełnomocnik ds. spraw senio-
rów informuje o kolejnych 

punktach honorujących zniżki z 
Kartą Seniora.

  Pierogarnia „Smaki” na ul. 
Nowy Rynek we Wschowie, za-
prasza na pyszne jedzenie ze 
zniżką 10%.

  Kawiarnia „Piccolo”  na ul. 
Wolsztyńska 9a  we Wschowie 
zaprasza na pyszne słodkości i 
nie tylko ze zniżką 5% (poza al-
koholem). 

Opał w postaci groszku i orzecha w cenie 1600 zł/ tonę 
dostępny jest na składowisku w Spółce Komunalnej we 
Wschowie przy ul. Kazimierza Wielkiego. 
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B
ieżące wydatki to nie 
tylko konieczności zwią-
zane z codziennym funk-
cjonowaniem miasta, ale 

również inwestycje w edukację, 
pomoc społeczną, gospodarkę 
komunalną i mieszkaniową, bez-
pieczeństwo publiczne oraz kul-
turę i kulturę fizyczną. Z drugiej 
strony, wydatki majątkowe obej-
mują 22 zaplanowane zadania 
inwestycyjne na rok 2024, które 
przyczynią się do długotermino-
wego rozwoju miasta.
Finansowanie tych zadań opiera 
się na zabezpieczeniu w budżecie 

adekwatnego planu wydatków. 
Dochody, które napływają do bu-
dżetu gminnego, mają kluczowe 
znaczenie dla realizacji tych pla-
nów. Dlatego też zapewnienie 
stabilnych dochodów Gminy na 
odpowiednim poziomie jest klu-
czowe dla zrealizowania zadań 
własnych i zleconych.

Główne źródła docho-
dów Gminy obejmują:

I. Dochody własne:
Podatki, takie jak od nieruchomo-
ści, rolny, leśny, od środków trans-

portowych. Dochody z majątku 
Gminy, w tym z najmu lokali, grun-
tów, sprzedaży majątku. Wpływy 
z różnych opłat, m.in. skarbowej, 
targowej, miejscowej. Udziały we 
wpływach z podatku dochodowe-
go od osób fizycznych (PIT) i od 
osób prawnych (CIT).

I. Pozostałe dochody:
Subwencje, w tym subwencja 
oświatowa, stanowiąca 40% kosz-
tów prowadzenia jednostek oświa-
towych. Dotacje z budżetu Pań-

stwa na zadania własne i zlecone. 
Środki pozyskiwane z funduszy 
celowych. Dotacje i środki pozyski-
wane na inwestycje.
Jednakże, zauważalne jest, że Gmi-
na od kilku lat otrzymuje niższe 
udziały w PIT, co jest wynikiem 
zmian przepisów podatkowych i 
niewystarczających rekompensat 
za ubytki w PIT. Dlatego też, istotne 
jest pozyskanie dochodów z innych 
źródeł, takich jak podatki lokalne.
Podatki lokalne, w tym od nieru-
chomości, rolnego, leśnego, od 

środków transportowych, stanowią 
pewne źródło dochodów dla Gmi-
ny. Planowane na 2024 rok wpływy 
z tego tytułu wynoszą niemal 18,8 
mln zł, co oznacza wzrost o 74% w 
porównaniu do wpływów z 2018 
roku, które wyniosły 10,8 mln zł.
Subwencja oświatowa, choć pokry-
wa jedynie 40% kosztów prowadze-
nia jednostek oświatowych, stanowi 
znaczny udział w 
budżecie, prze-
kraczając rocznie 
kwotę 50 mln zł. 

Mamy budżet na 2024 rok

” Uchwała budżetowa na 2024 rok to kluczowy dokument, który będzie 
kształtował rozwój miasta. Stabilność finansów lokalnych, szczególnie 
w kontekście zmieniającej się sytuacji na rynku podatkowym, wymaga 
mądrych decyzji i elastycznych strategii. Wszystko to, aby Miasto i 
Gmina Wschowa mogły kontynuować skuteczną realizację zadań na 
rzecz swoich mieszkańców.  
– przedstawia skarbnik Gminy Justyna Staszak. 

Na najbliższej sesji Rady Miejskiej w Wschowie radni 
będą podejmować kluczową decyzję dotyczącą 
przyszłorocznego budżetu, będącego fundamentem 
gospodarki finansowej miasta. Uchwała budżetowa 
na 2024 rok obejmie planowane wydatki bieżące i 
majątkowe, definiując priorytety i cele rozwojowe.

STRUKTURA DOCHODÓW GMINY 2024 ROK

Subwencja 

31%
Dotacje bieżące 

18%

Dotacje  
i środki na 
inwestycje 

12%

Pozostałe 
dochody 

4%

Dochody 
własne 

39%

Dochody - udział procentowy Kwoty w budżecie 2024

dochody własne 39% 43 944 070

subwencje 31% 34 884 695

dotacje bieżące 15% 16 985 941

dotacje i środki na inwestycje 12% 13 161 962

pozostałe dochody 4% 4 785 992

113 762 660

6 000 000

5 000 000

4 000 000

3 000 000

2 000 000

1 000 000

0

2018 r. 2019 r. 2020 r. 2021 r. 2022 r. 2023 r. 2024 r.

dochody ze sprzedaży i przekształcenia dochody z najmu

Dochody z majątku Gminy

Wydatki: 

116 653 073 zł

Dochody:

113 762 660 zł

Budżet Miasta  
i Gminy Wschowa

Deficyt: 

2 890 413 zł
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JESTEŚ ZNANY JAKO PRZEDSIĘ-
BIORCA I SPORTOWIEC. DLACZE-
GO PRACA W CENTRUM KULTU-
RY I REKREACJI?
ARTUR OBUCHOWICZ: Od 
wielu lat próbowałem wpływać od-
dolnie na sytuacje we Wschowie. 
Współtworzyłem FWS Bike Team, 
jako TriatlonowyTata starałem się 
inspirować do zmiany nawyków. 
Przy okazji tworzenia stategii roz-
woju sportu powołem do życia idee 
Aktywnej Wschowy, która obecnie 
działa jako stowarzyszenie pozytyw-
nych ludzi. Motywujemy i organi-
zujemy, zachęcając do aktywności. 
Ciągle brakowało mi sprawczości w 
dużych, twardych, infrastruktural-
nych pojektach. Zarządzający obiek-
tami sportowymi chętnie słuchali, 
ale nie słyszeli, a co najgorsze nie 
podejmowali żadnych działań. Za-
rządzanie CKiR to przede wszystkim 
otwarta głowa, świadomość odpo-
wiedzialności, zapalanie innych wła-
snym płomieniem, który nie gaśnie i 
szeroki uśmiech, nawet jak rzucają ci 
kłody pod nogi.

JAKIE PLANY MA CENTRUM KUL-
TURY I REKREACJI NA 2024 ROK?
A. O.: Przywracam podstawowe 
zadania instytucji. Centrum Kultury i 

Rekreacji już w nazwie ma określone 
zadania. Od stycznia wprowadza-
my sekcje. Szeroki wachlarz zajęć, 
dzięki którym każdy znajdzie coś dla 
siebie – taniec dla dorosłych, zajęcia 
plastyczne, wokalne, gimnastyka 
na szarfach, ceramika. Pojawi się też 
Sztuka Krzyżowa – Polska szkoła wal-
ki szablą.
Odkopaliśmy zasypaną stertą śmieci 
starą harcówkę i oddajemy ją harce-
rzom. Chcę, żeby Centrum skupiało 
pozytywnie zakręconych ludzi, sto-
warzyszenia, lokalnyh aktywistów 
i społeczników. Chcę żeby dzięki 
wykorzystaniu zasobów kadrowych 
i infrastrukturalnych CKiR wreszcie 
znalazł swoje miejsce, jako instytucja 
służąca mieszkańcom.

NA MIEŚCIE MÓWI SIĘ O DUŻEJ 
INWESTYCJI W NOWOCZESNĄ 
SIŁOWNIĘ. JAK TO SKOMENTU-
JESZ?
A. O.: Tak, to prawda, że inwestycja 
pt. siłownia jest bardzo zaawanso-
wana. Obecna, zlokalizowana przy 
ul. Moniuszki, delikatnie mówiąc, 
nie spełnia standardów XXI wieku i 
jednocześnie nie ma potencjału do 
remontu, który mógłby zmienić tę 
sytuację. Przy współpracy z lokalnym 
biznesem szykujemy profesjonalne, 
dostępne 24/7 miejsce, w którym 
zarówno zawodnicy trójboju siło-
wego, crossfiterzy, bodybuilderzy i 
każdy, kto lubi przerzucać większe 
lub mniejsze ciężary, znajdzie swo-
je miejsce. A po treningu w ramach 

Kto może zostać 
kandydatem?
Kandydatami do konkursu powinny 
być osoby, które w sposób szczegól-
ny wyróżniały się swoimi działaniami 
na rzecz promocji i rozwoju Miasta 
i Gminy Wschowa. Kandydatem do 
konkursu mogą być osoby fizyczne; 
grupy formalne i nieformalne, przed-
siębiorcy lub organizacje, które pro-
wadzą działalność na terenie Miasta i 
Gminy Wschowa.
Zgłaszać można osoby pełnoletnie 
oraz niepełnoletnie, pod warunkiem 
dołączenia zgody rodzica/opiekuna 
prawnego do formularza zgłosze-
niowego.

Zgłoszenia przyjmowane 
są w czterech kategoriach:
  Sport – tytuł ten przyznawany 

jest za wyróżniające osiągnięcia 

sportowe o zasięgu regionalnym, 
wojewódzkim, krajowym lub 
światowym oraz za zachęcanie 
do aktywności fizycznej. Nagrodę 
otrzymać może zarówno trener, 
zawodnik, klub sportowy jak i sto-
warzyszenie.

  Kultura – tytuł ten przyznawany 
jest za wybitne osiągnięcia arty-
styczne oraz działania na polu upo-
wszechniania i rozwoju kultury, w 
tym edukacji, we wszystkich dzie-
dzinach kultury i sztuki w szczegól-
ności teatru, filmu, muzyki, literatu-
ry, tańca, upowszechniania kultury, 
ochrony dziedzictwa kulturowego, 
muzealnictwa, edukacji artystycz-
nej i architektury. Nagrodzeni 
mogą zostać także organizatorzy 
wydarzeń kulturalnych.

  Osobowość – tytuł ten przy-
znawany jest za wyróżniające 

Ambasador Wschowy 2023
Burmistrz Miasta i Gminy Wschowa zachęca do udziału w 
plebiscycie „Ambasador Wschowy”. Wzorem ubiegłorocznej 
edycji, tytuł przyznany zostanie osobom i grupom, które 
wyróżniają się swoimi działaniami i osiągnięciami w czterech 
kategoriach: sport, kultura, biznes i osobowość.

OSTATNIE MIESIĄCE PRZYNIOSŁY DUŻE ZMIANY W CENTRUM 
KULTURY I REKREACJI WE WSCHOWIE. O TYM, JAKIE PLANY 
MA NASZA JEDNOSTKA ZARZĄDZAJĄCA W GMINIE KULTURĄ 
I SPORTEM ROZMAWIAMY Z ARTUREM OBUCHOWICZEM, 
ZASTĘPCĄ DYREKTORA TEJ PLACÓWKI. 

” Już szykujemy się do nowego sezonu letniego w Lginiu. Piękny, nowy pomost to tylko, 
albo aż, wspaniała infrastruktura, która wymaga zagospodarowania. 21 czerwca 2024 roku 
otworzymy sezon letni. Większość imprez będzie realizowana na plaży lub w jej okolicach 
– "siedem od siódmego" lipcowe siedem dni z kinem na plaży, lgińskie potupajki, SUPerowa 
perspektywa i wiele, wiele innych.    

Rewolucja w CKiR”

Tegoroczni Ambasadorzy Wschowy: od lewej Sebastian Nietyksza, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego 
we Wschowie (Ambasador Biznesu), Marzena Piter-Wierzbicka (Ambasador Sportu), Czesław Kuppe (Amba-
sador Osobowość), Maria Frąckowiak (Super Ambasador) oraz Burmistrz MiG Wschowa Konrad Antkowiak.
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Zgodnie z obowiązującymi przepi-
sami istnieje całkowity zakaz sprze-
daży materiałów pirotechnicznych 
dzieciom i młodzieży do lat 18. Nale-
ży zatem informować Straż Miejską 
lub Policję o handlowcach, którzy 
sprzedają petardy dzieciom. Pozwo-
li to uchronić  najmłodszych, którzy 
najczęściej są ofiarami fajerwerków.

Odpowiedzialność 
prawna.
W zakresie używania materiałów 
pirotechnicznych, powszechnym 
rozwiązaniem jest przepis art. 
51 KW, w którym opisano czyn 
polegający na zakłócaniu ciszy, 
spokoju i porządku publiczne-
go. Ustawodawca chroni spokój 

i porządek publiczny przed jego 
zakłócaniem, który może przy-
bierać różne formy. Przepis nie 
zawiera ograniczeń czasowych, 
obowiązuje on nieprzerwanie 
cały rok. Czyn zagrożony karą 
grzywny na podstawie kodeksu  
wykroczeń. 
STRAŻ MIEJSKA WSCHOWA 

tego samego karnetu będzie mógł 
wygrzać się w saunie.

A JAKIE LOSY W NADCHODZĄ-
CYM ROKU CZEKA MIEJSKI 
STADION?
A. O.: Wraz z pracownikami urzę-
du i burmistrzem Konradem Ant-
kowiakiem rozpoczęliśmy starania 
o zapewnienie odpowiednich wa-
runków dla piłkarzy. Na stadionie 
miejskim prace już trwają i na wiosnę 
nowa, wyposażona w nawodnienie 
murawa przywita zawodników. Czy 
będzie to trawa, jak na Camp Nou w 
Barcelonie? Będzie lepsza!

W TYM ROKU CKIR STAŁ SIĘ TAK-
ŻE ADMINISTRATOREM NOWO 
UKOŃCZONEGO OBIEKTU W 
LGINIU. JAK PLANUJECIE „WYKO-
RZYSTAĆ „POMOSTY”? 
A. O.: Już szykujemy się do nowe-
go sezonu letniego w Lginiu. Piękny, 
nowy pomost to tylko, albo aż, wspa-
niała infrastruktura, która wymaga 
zagospodarowania. 21 czerwca 2024 
roku otworzymy sezon letni. Więk-
szość imprez będzie realizowana na 
plaży lub w jej okolicach – „siedem 
od siódmego” lipcowe siedem dni z 
kinem na plaży, lgińskie potupajki, 
SUPerowa perspektywa i wiele, wiele 
innych. Rozwijamy infrastrukturę o 
wypożyczalnię sprzętu pływającego, 
oraz dmuchane atrakcje. Nie zdra-
dzam szczegółów, bo każdy lubi nie-
spodzianki, ale w tym roku Lovialny 
Lgiń zawładnie sercami.

MYŚLĘ, ŻE NASI SPORTOWCY 
JUŻ ZACIERAJĄ RĘCE NA TE 
PLANY. A JAK SKOMENTUJESZ 
SWOJE PIERWSZE MIESIĄCE 
PRACY W CKIR? 
A. O.: Dyrektor Daniel Kmieciak, 
który zatrudniał mnie jako swojego 

zastępce, powierzył mi działania zwią-
zane z szeroko rozumianym sportem 
i infrastrukturą sportową. Jestem 
dyplomowanym menedżerem spor-
tu, więc w tej roli czuję się jak ryba w 
wodzie. Rezygnacja dyrektora Danie-
la spowodowała, że zgodnie z regula-
minem instytucji zajmuję się również 
bieżącym zarządzaniem, organizacją 
imprez miejskich czy planem finan-
sowym. Doświadczenia jako przed-
siębiorca, czy wcześniejsze związane 
z zarządzaniem działami marketingu 
i sprzedaży, są przydatne. W zakresie 
kultury konsultuję się z bardziej do-
świdczonymi osobami
Na prace koncepcyjną i plany rozwo-
jowe mam czas dopiero po całodnio-
wej „bieżączce”. Jestem osobą, która 
nie zna słów: nie da się, nie potrafię. 
Mój dawny szef mawiał: jeżeli czegoś 
się nie da zrobić, to trzeba tam posłać 
kogoś, kto o tym nie wie i on to zrobi. 
Myślę, że burmistrz Antkowiak też 
zna to powiedzenie, więc działam.

JAK PRZYJĄĆ CIĘ ZESPÓŁ W 
CENTRUM?
A. O.: Na pierwszym spotkaniu z ze-
społem przedstawiłem się jako dyry-
gent orkiestry, którą tworzą doskonali 
muzycy. Jestem konkretny i stanow-
czy – wywodzę się z biznesu, tam nie 
da się inaczej – ale potrafię słuchać 
argumentów i bardzo cenię sobie 
wszelkie inicjatywy, które pozytywnie 
wpływają na rozwój organizacji. Co-
dziennie przekonuję zespół, że gramy 
razem, że pomimo że dyrygent kłania 
się publiczności, to kim byłby dyry-
gent bez zgranej orkiestry. Chcę, żeby 
z dumą mówili, gdzie pracują i z przy-
jemnością wstawali rano do pracy.

ŻYCZYMY POWODZENIA W 
REALIZACJI WSZYSTKICH PLA-
NÓW! 

KORZYSTAJMY Z FAJERWERKÓW 
– BEZPIECZNIE!

WSCHOWA  
NIE STRZELA  
W SYLWESTRA

Drodzy Mieszkańcy! Apeluje-
my do wszystkich użytkowni-

ków fajerwerków (petard, sztucz-
nych ogni, świec dymnych itp.) o 
zachowanie szczególnej ostroż-
ności podczas ich używani oraz o 
zadbanie, aby odgłosy wybuchu 
nie zakłócały innym spokoju.
Przypominamy o zasadach bez-
piecznego używania fajerwerków:
Petardy i sztuczne ognie dopuszczo-
ne do sprzedaży powinny posiadać 
między innymi :
  instrukcję w języku polskim, która 

będzie jasno określała zasady bez-
piecznego użytkowania, nazwę 
producenta, numer katalogowy 
produktu,

  nazwę wyrobu, 
  wskazanie minimalnej bezpiecz-

nej dla użytkownika odległości 
używania wyrobu, 

  na opakowaniu powinna być wi-
doczna data ważności produktu,

  nazwę i adres producenta lub im-
portera. 

Korzystając z petard i sztucznych 
ogni pamiętajmy o zachowaniu 
szczególnej ostrożności. Koniecz-
nie przed użyciem przeczytajmy 
instrukcję obsługi. Ponadto : 
  nie odpalajmy petard będąc pod 

wpływem alkoholu. Alkohol po-
ważnie zaburza naszą ocenę sy-
tuacji!

  nie używajmy fajerwerków w 
miejscach i okolicznościach mo-
gących narazić na niebezpieczeń-
stwo inne osoby

  nie  rozbieramy fajerwerków, nie 
podchodzimy do fajerwerków, 
które nie wystrzeliły

  nie wolno kierować fajerwerków 
w stronę inną niż do góry, nie sta-
wiać odwrotnie niż jest to wskaza-
ne na etykiecie

  po odpaleniu oddalmy się od 
fajerwerku na bezpieczną odle-
głość, opisaną w instrukcji

  huk petard niepokoi zwierzęta, 
szczególnie psy. Zadbajmy więc, 
by nasze czworonogi  nie były na-
rażone na odgłosy wybuchów.

Uwaga!

PRZYŁĄCZ SIĘ DO AKCJI

-się działania na rzecz Miasta i 
Gminy Wschowa oraz jej miesz-
kańców. Nagrodę w tej kategorii 
otrzymać mogą bohaterowie 
społecznego zaangażowania, 
pomysłodawcy i organizatorzy 
akcji społecznych i charytatyw-
nych.

  Biznes – tytuł ten przyznawany 
jest za nieszablonowe działania 
przedsiębiorstwa/firmy, które 
przełożyły się na osiągnięcie suk-
cesów. Doceniana będzie długość 
prowadzonej działalności i stoso-
wanie innowacyjnych rozwiązań 
mających wpływ na rozwój firmy, 
które promują Miasto i Gminę 
Wschowa w kraju i za granicą.

Jak zgłosić  
kandydata?
Zgłoszenia do plebiscytu można 
złożyć za pośrednictwem spe-
cjalnego formularza dostępnego 
wkrótce na stronie internetowej 
gminy Wschowa. Dla tych, którzy 
wolą tradycyjne metody, formularz 

można złożyć w zamkniętej koper-
cie w Biurze Obsługi Interesanta w 
ratuszu. 
Ważnym elementem zgłoszenia 
jest krótki opis kandydata na tytuł 
Ambasadora, który przybliżyć ma 
wszystkim głosującym wyróżnioną 
postać. Zgłoszenia zostaną podda-
ne weryfikacji formalnej i meryto-
rycznej przez Komisję Konkursową, 
a następnie kandydaci zostaną 
poddani głosowaniu przez miesz-
kańców. Wyniki plebiscytu zosta-
ną ogłoszone na gali na początku 
przyszłego roku, podczas której 
zwycięzcy otrzymają statuetkę 
Ambasadora Wschowy.
– Mamy nadzieję, że tak jak w ubie-
głym roku i w tym mieszkańcy licz-
nie wezmą udział w głosowaniu 
i plebiscycie. Wiem, że w naszej 
gminie nie brakuje osób, które war-
to docenić. Jestem przekonany, 
że znajdzie to odzwierciedlenie w 
liczbie zgłoszeń. Zachęcam wszyst-
kich do udziału – dodaje burmistrz 
Konrad Antkowiak.

W konkursie wzięło udział 
sześcioro uczestników, a 

każdy z nadesłanych wierszy 
emanował indywidualnością. 
Wybór był trudny, ale ostatecznie 
zwyciężył Pan Andrzej Szczudło z 
wierszem „Do niewidzianej”, który 
poruszył serca jury swoją głęboką 
tematyką i wyjątkową formą wyrazu. 
Gratulacje dla zwycięzcy i wszystkich 
uczestników, którzy wnieśli niepo-
wtarzalny wkład w kreatywną at-
mosferę konkursu.

PODSUMOWANIE KONKURSU POETYCKIEGO  
„BYĆ POETĄ" W BIBLIOTECE PUBLICZNEJ
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Wolontariusze wschowskiego sztabu WOŚP zapraszają do 
włączenia się w zbiórkę w ramach 32. Finału Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy. 

Wschowa świętuje 100 lat 
muzealnictwa. Nowa sta-

ła wystawa w Muzeum Ziemi 
Wschowskiej, zatytułowana 
"Wschowa w XIX i XX wieku", po-
zwala na jeszcze lepsze zrozumie-
nie przeszłości regionu.
Kurator wystawy, Przemysław 

Gmina Wschowa powiększy-
ła swój zbiór tablic znanych 

i zasłużonych mieszkańców o 
kolejny egzemplarz. Na ścianie 
budynku CKiR przy ulicy Nie-
podległości zawisła tablica upa-
miętniająca Jana Metelskiego, 
polskiego działacza niepodległo-
ściowego. Uroczystości jej odsło-
nięcia towarzyszyły 105. rocznicy 
Wiecu Polskiego, mającego zna-
czenie również w historii naszego 
miasta. 
Podczas uroczystości przygotowa-
nej przez Muzeum Ziemi Wschow-
skiej, Dyrektor Damian Małecki 
przypomniał znaczenie Wiecu Pol-
skiego, który odbył się w 1918 roku 
oraz rolę Metelskiego w historii mia-
sta, natomiast główny inwentaryza-
tor Muzeum, Anna Napierał, przy-
pomniała zasługi Metelskiego jako 
znanego mieszkańca Wschowy. 
Burmistrz Konrad Antkowiak doce-
nił inicjatywy mieszkańców miasta 
w upamiętnianiu znanych i zasłu-
żonych lokalnych działaczy, boha-
terów i mieszkańców gminy Wscho-
wa. Na uroczystości obecna była 
również wnuczka Jana Metelskiego, 
Maria Metelska. Pani Maria podzieli-
ła się osobistymi wspomnieniami o 
dziadku i podkreśliła rolę kobiet w 
życiu każdego z wielkich mężczyzn, 
wspominając przy tym swoją bab-
cię, opiekującą się samotnie sze-
ściorgiem dzieci. 
Jan Metelski urodził się 16 maja 
1874 roku w Zaniemyślu. Od 1899 
roku prowadził przy ul. Niepodle-
głości 43 we Wschowie hurtownię 
towarów kolonialnych, stając się 
jednocześnie czołowym organiza-
torem ruchu na rzecz przyłączenia 

Sztab WOŚP 
WSCHOWA zagra 
po raz kolejny!

TABLICA JANA METE LSKIEGO ZAWISŁA W MIEŚCIE

WERNISAŻ WYSTAW Y „WSCHOWA W XIX I XX WIEKU”

P
odczas tej zbiórki, działania 
skupiać się będą wokół płuc 
po pandemii – zbierane 
środki przeznaczone zosta-

ną na zakup urządzeń dla oddziałów 
pulmonologicznych dla dzieci i do-
rosłych. Mottem tegorocznej zbiórki 
jest „Tu wszystko gra OK!”. Dołączcie 
do naszej drużyny WOŚP i zagrajmy 
razem w 32. Finale WOŚP, z najwięk-
szą Orkiestrą świata. 

Chcesz włączyć się  
do akcji?
Zbieramy rzeczy na licytację, a Twoje 
wsparcie może sprawić, że nasza zbiór-
ka będzie jeszcze bardziej udana.

Co można przekazać?
Wszystko, co może przynieść radość: 

przedmioty, gadżety, vouchery na 
usługi, rękodzieło, książki, obrazy – każ-
da forma wsparcia jest mile widziana.

Do kiedy zbieramy?
Do 22 stycznia 2024 r.

Gdzie dostarczyć 
przedmioty?
Do Sztabu WOŚP mieszczącego się 
w Centrum Kultury i Rekreacji we 
Wschowie, ul. Niepodległości 1, tel. 
605 485 303.
Dołącz się do wspólnej akcji! Twoja 
pomoc może sprawić, że 32. Finał 
WOŚP będzie jeszcze bardziej wyjąt-
kowy. Razem tworzymy dobro! 

Dziękujemy za każde wsparcie!
SZTAB WOŚP WSCHOWA

Gminny Pełnomocnik  
ds. wolontariatu 

Adrianna Knieć 

Burmistrz Miasta  
i Gminy Wschowa 
Konrad Antkowiak

Szanowni Wolontariusze,

z okazji Międzynarodowego Dnia Wolontariusza przypadającego  
5 grudnia serdecznie dziękujemy każdemu z Was za nieocenioną 

pracę, oddanie oraz poświęcenie, które wkładacie w nasze wspólne 
działania na rzecz społeczności. Wasza bezinteresowna praca stano-

wi fundament, na którym budujemy lepsze jutro.
Wasza gotowość do pomocy, entuzjazm i pozytywne podejście spra-

wiają, że świat staje się lepszym miejscem. Dzięki Wam, wielu ludzi 
doświadcza wsparcia i empatii, a projekty, w które jesteście zaanga-

żowani, nabierają dodatkowego znaczenia.
Składamy Wam najserdeczniejsze życzenia. Życzymy nie tylko zasłu-

żonego odpoczynku, ale również mnóstwa chwil radości i satysfakcji z 
Waszej wolontariackiej pracy. Niech Wasze dobre serca i chęć pomocy 
zawsze znajdują odpowiedź we wdzięczności tych, którym pomaga-

cie. Wasza praca przynosi zmiany i inspiruje innych do działania. 

13 grudnia 2023 r. w Bibliotece 
Publicznej Miasta i Gminy we 

Wschowie odbyło się niezapo-
mniane kolędowanie, zorganizo-
wane we współpracy z Państwową 
Szkołą Muzyczną I stopnia im. Ka-
rola Kurpińskiego we Wschowie. 
Uczniowie tej szkoły, wspierani przez 
zaangażowanych nauczycieli, zachwy-
cili wszystkich wykonaniem zarówno 
polskich, jak i zagranicznych kolęd oraz 
piosenek w klimacie świątecznym.
Druga część spotkania była pełna 
atrakcji dla najmłodszych czytelni-
ków, gdy dołączyła do nas Wielka 
Biała Niespodzianka, dodając nie-
zwykłego uroku wydarzeniu. Święty 
Mikołaj również uczestniczył w tym 
nietypowym spotkaniu, co sprawiło, 
że wieczór stał się jeszcze bardziej 
magiczny. To było wyjątkowe kolę-
dowanie, które przyniosło radość 
i wspólne świąteczne przeżycia 
wszystkim uczestnikom.

„ŚWIĄTECZNE KOLĘDOWANIE Z MIKOŁAJEM”
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Wojciech, z entuzjazmem opo-
wiedział o ekspozycji, która pod-
kreśla kluczowe momenty w hi-
storii Wschowy, ze szczególnym 
uwzględnieniem okresów pruskich 
i niemieckich oraz krótkiego epizo-
du w Księstwie Warszawskim. Od 
13 grudnia wystawy czasowej, sku-

piającej się na dziejach wschow-
skiego muzealnictwa. W głównej 
siedzibie muzeum, wystawa stała 
prezentuje blisko 200 eksponatów, 
głównie niewielkich rozmiarów, 
które ukazują codzienne życie i kul-
turę Wschowy na przestrzeni XIX i 
XX wieku.

KS Pogoń Wschowa zimę spę-
dza na pozycji wicelidera. W 

listopadzie zawodnicy szykowali 
się do 3 meczów.
I tak pierwszy choć przegrany z KS 
DOZAMED Nowa Sól II, to decyzją 
LZPN, mecz zostaje zweryfikowany 
jako walkower na korzyść naszej dru-
żyny z powodu gry nieuprawnione-
go zawodnika w ekipie z Nowej Soli. 
W wyniku odwołanego meczu z 
Piast Parkovia Trzebiechów nasi za-
wodnicy dopisują sobie kolejne 3 
punkty w tabeli klasyfikacji. 
I na koniec zwycięstwo z drużyną 
Sparta Łężyca 5:2. Gratulacje Pano-
wie! Teraz czas na odpoczynek po 
ciężkiej rundzie.
Nie odpoczywa jednak trener Mar-
cin Dobrowolski, który na początku 
grudnia wziął udział w konferencji 
trenerów, która została zorganizo-
wana przez Dol. ZPN w Szklarskiej 
Porębie. Blisko 200 trenerów szkoliło 
się pod okiem najlepszych prelegen-
tów, w tym gronie byli m.in.:
  Marcin Dorna – Dyrektor Sporto-

wy PZPN 
  Paweł Grycmann – Dyrektor 

Szkoły Trenerów PZPN
  Miłosz Stępiński – Trener kadry 

U-20 

  Marcin Kasprowicz – Trener ka-
dry U-17 kobiet

  Mariusz Rumak – Trener UEFA 
PRO, Wicedyrektor ds. rozwoju 

trenerów w Akademii Lecha Po-
znań

  Janusz Niedźwiedź – Trener 
UEFA PRO

AKTYWNA 
WSCHOWA 
ZACHĘCA DO 
AKTYWNOŚCI 
W PARKU

Stowar z yszenie Akt y wna 
Wschowa zaprasza na wspól-

ne bieganie po pięknym parku 
Wolsztyńskim. Trening skierowa-
ny jest do osób, które już biegają, 
ale także do osób, które dopiero 
chcą rozpocząć przygodę ze spor-
tem. 
Bieganie w towarzystwie bez wąt-
pienia bardzo motywuje. 
Podczas amatorskiego treningu bę-
dzie okazja uzyskać cenne wskazów-
ki od doświadczonych biegaczy. 

Uczestnicy spotykają się  

w każdą środę 
i piątek  
o godz. 
18:00 

przy Wieży 
Ciśnień.

W ZDROWYM CIELE  
– ZDROWY DUCH! 

TABLICA JANA METE LSKIEGO ZAWISŁA W MIEŚCIE
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ZIMA W POGONI

Piłkarze Avia Siedlnica nie 
odpuszczają nawet w czasie 

przerwy zimowej. W listopadzie 
rozegrali dwa mecze.
Ostatni mecz jesiennej rundy okazał 
się dla naszych zawodników zwycię-
ski (4:2) z drużyną Piasta Głuchów 
(Piast Parkovia Trzebiechów).
Bramki strzelali: 
Jakub Mucha (x2), Grzegorz Sier-
powski, Adam Matyla

Nieco mniej udany, jednak zacięty 
do ostatniej minuty, drugi mecz 
rozegrali natomiast na organizo-
wanym przez Ebsport turnieju piłki 
nożnej w Poznaniu.  Na 24 drużyny 
zespół zaprezentował się godnie, 
odpadając dopiero w półfinale. Po 
rzutach karnych ostatecznie Avia 
zakończyła turniej na miejscu 4. 

AVIA SIEDLNICA TRZYMA FORMĘ

    
   Trzymamy  
kciuki za kolejne 
turnieje!

Wschowy do Polski. Był zaangażo-
wany w działalność patriotyczną 
w 1918 roku, w trakcie Powstania 
Wielkopolskiego. Członek Powia-
towej Rady Ludowej we Wschowie. 

Niestety, w 1919 roku został inter-
nowany przez władze niemieckie i 
musiał opuścić Wschowę, przeno-
sząc się do Leszna, gdzie został po-
chowany.
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Litery z pól ponumerowanych utworzą hasło 
– rozwiązanie krzyżówki. 
Odpowiedzi wraz z imieniem i nazwiskiem prosimy wysyłać  
do 5 stycznia pod adresem: 
„Jestem ze Wschowy”, Urząd Miasta i Gminy Wschowa,  
Rynek 1, 67-400 Wschowa

Hasło z poprzedniego numeru:  
Świnoujście  
Wśród nadesłanych zgłoszeń do 8 stycznia 2024 rozlosujemy 3 
zestawy nagród. Nazwiska zwycięzców zostaną opublikowane 
na stronie www.gminawschowa.pl oraz w kolejnym numerze 
gazety.

Krzyżówka numeru 25

Znajdź różnicę


Styczeń

  Styczeń rok stary z nowym styka, 
czasem zimnem do kości przeni-
ka, czasem w błocie utyka.

  Kiedy styczeń najmroźniejszy, 
wtedy roczek najpłodniejszy.

  Gdy w styczniu mrozy i śniegi, 
będą stodoły po brzegi, gdy sty-
czeń mrozów nie daje, prowadzi 
nieurodzaje.

  Jeżeli pszczoła w styczniu z ula 
wylatuje, rzadko pomyślny rok 
nam obiecuje.

  Gdy styczeń zamglony, marzec 
zaśnieżony.

  Gdy w styczniu deszcz leje, złe 
robi nadzieje.

  Jak styczeń zachlapany, to lipiec 
zapłakany.

  Gdy w styczniu woda huczy, to 
na wiosnę mróz dokuczy.

  Kiedy styczeń mokry trzyma, 
zwykle bywa długa zima.

  Kiedy w styczniu rośnie trawa, 
licha w lecie jest potrawa.

  Kiedy w styczniu lato, w lecie 
zima za to.

  Gdy styczeń jasny i biały, w lecie 
bywają upały.

  Styczeń mrozem trzeszczeć 
musi, wtedy chłopa plon przy-
dusi.

  Styczeń bywa łagodny, gdy paź-
dziernik śnieżny i chłodny.

  Kiedy ptaki w styczniu śpiewają, 
to im w maju dzioby zamarzają.

  Gdy na Małgorzaty mróz, jeszcze 
długo nie pojedzie wóz.

Przysłowia

Nazwiska osób nagrodzonych w poprzednim numerze publikujemy na stronie internetowej lub Facebooku Miasta i Gminy Wschowa. Gratulujemy!

Znajdź różnicę: Parking przy ulicy Wolsztyńskiej we Wschowie

 Przed  Po


